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Vážení spoluobčané,   
opět Vás ráda zdravím ze stránek našeho Zpravodaje.  

 

Suché léto máme za sebou. Vodohospodářská krize se nás velmi dotkla.  Náš 

kout patří k nejsušším v republice. Opět nám vyschl potok a letos i oba naše 

rybníčky. Tato situace nahrává tomu, abychom se pokusili je trochu odbahnit. 

Není to jednoduché z důvodu, že bahno je nebezpečný odpad. Je třeba nechat 

udělat rozbor a podle toho dále pokračovat. Pokud to vyjde dobře, budeme se 

snažit rybníčky vybrat. Pokud se ukáže, že bahno je toxické, musíme to nechat 

tak, jak to je. Na skládkování nebezpečného odpadu obec statisíce nemá.  

 

Tímto jsem se vlastně dostala k tomu, co nás ještě letos čeká. 

 

Rekonstrukce veřejného rozhlasu by měla proběhnout do konce listopadu. 

Budeme měnit starou ústřednu a některé ampliony tak, aby se nekřížil zvuk 

a bylo lépe rozumět.  

 

Do konce roku je ještě v plánu dodělávka vnitřních prostor bývalého obchodu. 

Prostor staré kotelny bude přeměněn na skladovací prostory pro materiál, který je 

nyní v buňce na hřišti. Fasádu bychom rádi udělali v příštím roce. Tím by skončil 

dlouholetý stavební maraton kolem obchodu. 

 

Tento měsíc nám Firma Silný z Bolehoště částečně opravila dva mostky. 

U bývalé školky a před bývalým obchodem. Postupně budeme pokračovat 

v dalších letech. Most u bytovek bude třeba rozebrat a předělat úplně, snad nám 

konečně projektant dodá materiály. Postupně bychom rádi v příštích letech 

předělali všechny mostky, které jsou ve vlastnictví obce. 

 

Toto je několik největších věcí, které nás čekají. Všechny, koho zajímají 

podrobnosti, rádi uvítáme na obecním úřadě. 

 

Přeji Vám krásný podzim. 

 

Blanka Kučerová 

starostka obce 

 

Povedený den seniorů 
Ráda bych napsala o setkání našich seniorů, které proběhlo 21. 9. 2016. Setkání 

se zúčastnili téměř všichni senioři nad 70 let, kteří v letošním roce oslavili nebo 

budou slavit své narozeniny. Jako malý dárek obdrželi osušku se svým jménem 

a ženy navíc růži. Vše bylo perfektně nachystané paní Dagmar Honsnejmanovou. 

 

Setkání proběhlo v renovované místnosti v bývalém obchodě. Seniorům se nový 

prostor moc líbil a chválili. Odpoledne proběhlo v příjemné a přátelské 

atmosféře. Povídání nebralo konce, někteří se již dlouho neviděli a tak si měli 

o čem povídat, na co vzpomínat. Takováto setkání určitě patří k těm akcím, které 

stojí za to pořádat.  

 

Věnovat čas našim starším spoluobčanům není ztracený, zaslouží si naši úctu 

za svoji práci a lásku, kterou celý život věnovali svým nejbližším, ale i nám, 

všem ostatním, kteří žijeme v Mokrém. 

 

Chtěla bych tímto paní Honsnejmanové poděkovat a zároveň nemohu 

zapomenout na pomoc paní Hany Tomkové, která nám všem vařila kávu a starala 

se o to, aby nikomu nic nechybělo. A nakonec pomohla s úklidem. 

 

Jsem moc ráda, že jsem se tohoto setkání mohla zúčastnit, bylo pro mne velmi 

příjemné, a těším se na další. 

 

Věra Faltusová 

místostarostka obce 
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Zasedání zastupitelstva obce – 2016 
 

Veřejné zasedání zastupitelstva ze dne 22. 7. 2016 
Účast zastupitelů:     6 osob – Bc. Romana Tomková omluvena 

Účast obyvatel:       3 osoby 

 

Usnesení 39/2016 Určení zapisovatele – Věra Faltusová a ověřovatelů zápisu – Jaroslav Krejčí, Roman Krejčí. 

Usnesení 40/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje program zasedání. 

Usnesení 41/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje Konečnou zprávu o rozdělení likvidačního zůstatku DSO 

Horka Očelice. 

Usnesení 42/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje zhotovený Pasport komunikací. 

Usnesení 43/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje Rozpočtové opatření č. 2/2016. 

Usnesení 44/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje diskusi. 

 

Veřejné zasedání zastupitelstva ze dne 18. 8. 2016 
Účast zastupitelů:     5 osob - Bc. Romana Tomková, Kamil Tomek - omluveni 

Účast obyvatel:       4 osoby 

 

Usnesení 45/2016 Určení zapisovatele – Věra Faltusová a ověřovatelů zápisu – Vladimír Falta, 

Roman Krejčí. 

Usnesení 46/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje program zasedání. 

Usnesení 47/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje Nařízení obce Mokré č. 1/2016, o zákazu podomního 

a pochůzkového prodejen na území obce.   

Usnesení 48/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje Rozpočtové opatření č. 3/2016. 

Usnesení 49/2016 Zastupitelstvo obce Mokré schvaluje diskusi. 

 Zastupitelstvo bere na vědomí schválení účetní závěrky DSO Horka Očelice k 30. 6. 2016. 

 

Zápisy zastupitelstva jsou v plném znění zveřejněny na webových stránkách obce http://www.obecmokre.cz/zapisy-usneseni-

zastupitelstva a také na Úředních deskách. Zápisy jsou k nahlédnutí na obecním úřadě v úředních hodinách. 

 

 
 

Různé zprávy z obecního úřadu 
 

Volby do krajských zastupitelstev 
Ve dnech 7. 10. – 8. 10. 2016 se konají volby do zastupitelstev krajů. Volby se konají vždy v pátek od 14.00 hodin 

do 22.00 hodin, v sobotu od 8.00 hodin do 14.00 hodin. Volební místnost je ve společenském klubu v domě čp. 88 (bývalý 

obchod). Občané se při vstupu do volební místnosti musí prokázat průkazem totožnosti – občanský průkaz nebo pas.  

 

Nařízení obce Mokré č. 1/2016 o zákazu podomního a pochůzkového prodeje 

na území obce 
Zastupitelstvo obce Mokré se na svém zasedání dne 18. 8. 2016 usnesením č. 47/2016 usneslo vydat 

na základě  ustanovení § 18 odst. 3 zákona č. 455/1991 Sb., o živnostenském podnikání (živnostenský 

zákon), ve znění pozdějších předpisů, a v souladu s ustanovením § 11 odst. 1, § 84 odst. 3 a § 102 

odst. 4 ve spojení s odst. 2 písm. d) a zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 

pozdějších předpisů, toto nařízení: 

Čl. 1 

Úvodní ustanovení 

 

1. Předmětem tohoto nařízení obce (dále jen „nařízení“) je stanovit, které druhy prodeje zboží nebo poskytování služeb 

prováděné mimo provozovnu určenou k tomuto účelu kolaudačním rozhodnutím podle zvláštního zákona na území 

obce Mokré jsou zakázány.  

2. Účelem tohoto nařízení je nenarušování ochrany obydlí, zajištění veřejného pořádku a zvýšení bezpečnosti obyvatel 

obce Mokré. 

http://www.obecmokre.cz/zapisy-usneseni-zastupitelstva
http://www.obecmokre.cz/zapisy-usneseni-zastupitelstva
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Čl. 2 

Vymezení pojmů 

Pro účely tohoto nařízení se vymezují pojmy:  

1. Podomním prodejem se rozumí prodej zboží či poskytování služeb nebo nabízení prodeje zboží či poskytování 

služeb provozovaný bez pevného stanoviště obchůzkou jednotlivých bytů, domů, budov apod. bez předchozí 

objednávky.  

2. Pochůzkovým prodejem se rozumí prodej zboží nebo poskytování služeb nebo nabízení prodeje zboží či poskytování 

služeb na veřejném prostranství s použitím přenosného nebo neseného zařízení (konstrukce, tyče, závěsného pultu, 

ze zavazadel, tašek a podobných zařízení) nebo přímo z ruky, přičemž není rozhodující, zda ten, kdo zboží nebo 

služby prodává či nabízí, se přemísťuje nebo postává na místě. 

 

Čl. 3 

Zakázané druhy prodeje zboží a poskytování služeb 

 

Na území obce Mokré se podomní prodej a pochůzkový prodej zakazují. 

 

Čl. 4 

Prodej zboží a poskytování služeb, na které se toto nařízení nevztahuje 

Toto nařízení se nevztahuje na: 

a) prodej tisku prostřednictvím kamelotů, 

b) očkování domácích zvířat, 

c) akce organizované podle zákona č. 117/2001 Sb., o veřejných sbírkách a o změně některých zákonů, 

ve znění pozdějších předpisů, 

d) nabízení služeb podle nařízení vlády č. 91/2010 Sb., o podmínkách požární bezpečnosti při provozu komínů, 

kouřovodů a spotřebičů paliv, 

 

Čl. 5 

Závěrečná ustanovení 

 

1. Porušení povinností stanovených tímto nařízením se postihuje podle zvláštních právních předpisů. 

2. Toto nařízení nabývá účinnosti dnem 4. 9. 2016. 

 

Nařízení č. 1/2016 podepsaly: starostka Blanka Kučerová, místostarostka Věra Faltusová. 
 

Vyvěšeno na úřední desce dne: 19. 8. 2016   Sejmuto z úřední desky dne: 3. 9. 2016   

 

V případě, že u Vás zazvoní osoba, která Vám bude nabízet služby energií, prodej 

zboží a služeb všeho druhu, takovým lidem neotvírejte, neposkytujte jim žádné 

osobní údaje, neukazujte žádné doklady, faktury či jiné dokumenty.  

 

Volejte Policii ČR – číslo 158! 
 

Vyčištění Podlažického potoka 
Dne 19. 7. 2016 se konala schůzka vyvolaná obecním úřadem, i na žádost mokerských občanů, s Povodím Labe ohledně 

Podlažického potoka (Vojenického potoka). Za Povodí Labe jednala Mgr. Kateřina Rupešová, dále byl přítomen Ing. Tomáš 

Seidl z Městského úřadu Dobruška a za obec Mokré starostka Blanka Kučerová, zastupitel Jaroslav Krejčí a Dagmar 

Honsnejmanová.  

 

Zápis s místního šetření 

Na základě podnětu obce Mokré byla provedena prohlídka vodního toku v lokalitě u bývalého mlýna za účasti zástupců obce 

Mokré, správce vodního toku a příslušného vodoprávního úřadu. Posuzoval se vliv vodního na díla odtok vody Podlažickým 

(Vojenickým) potokem, a to zejména při vyšších průtocích, kdy v důsledku nevhodné manipulace se stavidly dochází 

ke zvýšení rizika vybřežení vody z  koryta vodního toku do přilehlé zástavby. 

Závěr: 

 obec Mokré odstraní nevhodné zahrazení 

 vodoprávní úřad zahájí jednání s majitelem vodního díla  

 v rámci plánované dotační akce, kterou připravuje Povodí Labe, s. p., bude prováděna oprava opevnění vodního toku 

v obci a těžba sedimentů (příprava 2016, realizace 2017) 

 

Povodí Labe následně po této schůzce zajistilo vytrhání a vyčištění koryta potoka. Za jejich rychlost jim velmi děkujeme. 
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Oprava dvou mostků  
Koncem srpna obec Mokré zadala firmě Zemní a meliorační práce Vladimír Silný Bolehošť opravu dvou mostků, které byly 

nejvíce poškozené. Jedná se o mostky u čp. 28 a čp. 20. Celková oprava stála 44 286 Kč. 

Žádost o příspěvek na povodňové škody 
Obec Mokré, jako jedna z nejvíce postižených obcí v regionu, zaslala žádost o příspěvek na odstranění povodňových škod 

ze dne 28. 5. 2016. na Krajský úřad Královéhradeckého kraje. Rada Královéhradeckého kraje žádost obce Mokré dne 

22. 8. 2016 projednala a doporučila k dalšímu kroku místní šetření. Dne 1. 9. 2016 se konala schůzka se zástupci krajského 

úřadu, kteří si prošli a nafotili poškozená místa.  

 

Projekt ve výši 110 970 Kč hlavně zahrnoval postřik proti komárům, opravy mostků, oprava stavidla a další práce. 

Zastupitelstvo Královéhradeckého kraje bude o žádosti rozhodovat na svém zasedání 3. 10. 2016.  

 

Občané a odpady 
Žádáme velmi důrazně občany, aby do popelnic na kovy všechny plechovky a kovové předměty sešlapávali! Upozorňujeme, 

že i obaly od tetrapacků (např. krabice od mléka) se také musí v pytlích sešlapávat. Občané sice za pytle nic neplatí, ale obec 

za odvoz ano. 

 

Nebezpečný odpad 2016 
Podzimní sběr nebezpečného odpadu se bude konat 12. 11. 2016. Plakáty budou včas vyvěšeny. 

 

Diakonie Broumov 2016 
Sběr oděvů a dalších potřebných věcí pro Diakonii Broumov se konal začátkem září a věci pro humanitární účely přineslo 

8 rodin. Všem děkujeme. 

 

Více na: www.diakoniebroumov.cz, www.facebook.com/broumovdiakonie  

 

Finanční správa varuje před podvodnými SMS zprávami 
Finanční správa varuje občany před podvodnou SMS zprávou, kterou se 

někdo snaží vylákat z občanů peníze, přičemž zneužívá jména finančního 

úřadu. SMS zpráva vypadá jako upozornění finančního úřadu na daňový 

nedoplatek. Dlužník je vyzýván, aby částku uhradil na uvedený bankovní účet, který však v žádném případě není účtem 

finančního úřadu. Na neznámého pachatele bylo podáno trestní oznámení. 

 

Znění podvodné SMS je následující: 

„Dobrý den pane (uvedeno jméno konkrétní osoby) kontaktuji vás ohledně pohledávky, kterou u nás máte na finančním 

úřadě. Jedná se o částku (uvedena konkrétní částka) Kč. Neprodleně uhraďte na účet 19-2475370207/0100. Jako 

variabilní symbol zadejte vaše rodné číslo, ať vám nenarůstají penále. Za oddělení pohledávek vyřizuje Mgr. 

(uvedeno jméno konkrétní osoby, nejedná se o jméno žádného správce daně). Děkuji a přeji hezký den.“ 

 

V případě, že by vám byla doručena takováto zpráva, zkontrolujte si prosím na stránkách Finanční správy číslo účtu 

finančního úřadu, kam peníze posíláte, případně se obraťte na svého správce daně. 

 

Ing. Petra Petlachová, ředitelka Odboru komunikace, tisková mluvčí, Generální finanční ředitelství, telefon: 602 674 903 

 

Územní pracoviště finančních úřadů již vydávají přihlašovací údaje k evidenci tržeb  
Finanční úřad pro Královéhradecký kraj upozorňuje podnikatele a jejich zástupce, že od 1.9.2016 lze žádat o vydání 

přihlašovacích údajů potřebných pro evidování tržeb.  

 

Získání přihlašovacích údajů je prvním a důležitým krokem k evidenci tržeb. Je důležité, aby podnikatele nebo jejich zástupci  

nenechali podání žádosti na poslední chvíli. Přestože jsou územní pracoviště na vydávání těchto údajů připravena, nemůžeme 

vyloučit případné fronty s blížícím se prosincem. Přijďte tedy včas! 

 

Žádost o autentizační (přihlašovací) údaje k evidenci tržeb je možné podat pouze dvěma způsoby, a to buď elektronicky, 

prostřednictvím Daňového portálu (EPO žádost) s využitím přihlašovacích údajů do datové schránky (tj. s ověřenou identitou 

osoby způsobem, kterým se lze přihlásit do její datové schránky), nebo osobně (ústně do protokolu) na kterémkoliv územním 

pracovišti finančního úřadu v době úředních hodin (pondělí a středa od 8-17 hod, v úterý a ve čtvrtek od 8-15.30 hod a v pátek 

od 8-14 hodin).  

 

Ostatní způsoby podání žádosti, např. podepsané ZAREP či zaslané prostřednictvím datové schránky nejsou podporované 

zákonem. 

http://www.diakoniebroumov.cz/
http://www.facebook.com/broumovdiakonie
https://adisepo.mfcr.cz/adistc/adis/idpr_pub/eet/eet_sluzby.faces
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Od 1.12.2016 nastupuje první fáze evidence tržeb a evidovat budou podnikatelé s NACE činností ubytovací a stravovací 

služby (více informací na www.etrzby.cz). V působnosti Finančního úřadu pro Královéhradecký kraj by mělo v této první fázi 

začít evidovat cca 11 tisíc fyzických osob a cca 2 300 právnických osob. Za prvních čtrnáct dní bylo správci daně 

v Královéhradeckém kraji vydáno 190 přihlašovacích údajů. 

 

Romana Barešová, tisková mluvčí FÚ pro Královéhradecký kraj 

  

Z diskuse občanů 
 

Dotazy a požadavky občanů 
Na obecním úřadě se sešlo několik dotazů ohledně objížďky přes Mokré s následnou údržbou silnice se zvýšeným provozem, 

dále drobné dotazy na praskliny na silnici, mostků apod. Zde je výpis ze zápisu, který následně zaslal pan Ladislav Jiroušek, 

vedoucí výrobního střediska „Východ“ SÚS Královéhradeckého kraje, a. s.  

 

Dne 4. 8. 2016 proběhla v obci schůzka za účasti zástupců Správy silnic (SS) KHK a.s. Jirouška a Fraňka, zástupce SS KHK 

p. o. pana Matějovského  a obce Mokré  starostky Blanky Kučerové. Podrobnou prohlídkou silnice v intravilánu obce nebyly 

zjištěny závady ve stavebním stavu vozovky.  Na dílčí závadu upozornila paní starostka na římse propustku (u čp. 4), která 

vykazuje trhlinu. Nejedná se však o konstrukční vadu, která by ovlivňovala statiku a funkčnost  objektu. Trhlina bude 

sanována při běžné údržbě silničního majetku bez udání termínu provedení. Dále byla zjištěna závada na uliční vpusti 

před obecním úřadem. Vpusť je zborcena, propadlá a provizorně překryta mříží z betonářské oceli. Na místě nebyl 

jednoznačně určen správce vpusti, pan Matějovský upřesní z dokumentace vlastníka vpusti a v případě, že je ve vlastnictví 

KHK, pak ji bez průtahů opraví SÚS KHK a.s. Problematika objízdné trasy opravy mostu v Českém Meziříčí nebyla 

předmětem jednání a je  nutné ji řešit pouze se správcem dotčené silnice. 

 

V srpnu ještě proběhla oprava vpusti u obecního úřadu.  
 

Z kroniky obce – rok 2016  
 

Posvícenský nohejbal Mokré x Čánka 
Posvícení v Mokrém tradičně patří nohejbalu, přátelskému utkání se sousední Čánkou. Ani letos to nebyla výjimka. Sobotní 

den 27. 8. 2016 byl letní a horký. Teploty se vyšplhaly hodně přes 30 °C. Na nohejbalové utkání se přihlásily tři družstva 

z Mokrého a dvě družstva z Čánky. Zápasy probíhaly za doprovodu přihlížejících až do podvečerních hodin, kdy bylo o vítězi 

rozhodnuto. 

 

 
 

Výsledky: 
1. místo - Čánka - Lukáš Klusoň, Aleš Černý, Martin Sekyra 

2. místo - Čánka - Pavel Krejzl, Martin Šnaidr, Roman Rada 

3. místo - Mokré - Jan Kubala, Pavel Honsnejman, Lukáš Jiruška 

4. místo - Mokré - Filip Hašek, Václav Kučera, Jan Kapounek 

5. místo - Mokré - Josef Valeš, Luboš Valeš, Kamil Valeš, Petr Krivčík  
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Po hlavním turnaji si zahrála nohejbal ještě mláďata a nevedla 

si vůbec špatně. 

 

Na jejich výkon dohlížel Luboš Valeš a kluci si rozdělili 

místa takto: 
1. místo - Petr Krivčík 

2. místo - Tomáš Kirschlager 

3. místo - Ondřej Tačík 

 

Po slavnostním rozdělení cen, které věnovala obec Mokré se 

všichni mohli věnovat zábavě a dobrému občerstvení. 

Nechybělo studené pivo, grilovaná krůta a vepřová krkovice. 

Návštěvníci se rozcházeli až v pozdních hodinách.  

 

Poděkování patří organizátorům za příjemně strávený den. 

 

 

 

 
 

Dekret pro prvňáčky 
Dne 31. 8. 2016 se v knihovně konalo slavnostní předávání certifikátů novým prvňáčkům. Do první třídy od 1. září nastoupili 

Sára Lelková a David Krejčí.  

 

Setkání jubilantů 
Dne 21. 9. 2016 se v místním společenském klubu konalo tradiční setkání seniorů nad 70 let a jubilantů. Tentokrát bylo 

pozvaných 18 seniorů se svými rodinami. Setkání se zúčastnilo 14 osob. Obec Mokré pro ně připravila drobné pohoštění – 

výborné čokoládové rolády, koláčky a chlebíčky. Nechyběl ani slavnostní přípitek a focení. Na závěr na všechny čekal dárek 

v podobě ručníku se jménem jubilanta, originální přání a také publikace od Sdružení českých spotřebitelů.  

 

Celé odpoledne bylo velmi příjemné. Za obec Mokré se setkání zúčastnily starostka Blanka Kučerová, místostarostka Věra 

Faltusová a kronikářka Dagmar Honsnejmanová.  

 

Poděkování patří také za medovník, domácí sýry, dobré vínko a další pochutiny, na kterých jsme si pochutnali. Děkujeme také 

paní Haně Tomkové, která pomáhala s přípravou a úklidem při této akci.  
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Odkaz na stránky Sdružení českých spotřebitelů: www.konzument.cz  

 

Rytíři nebes – Nebeští jezdci 
Mnozí občané si pamatují, že v loňském roce se obec Mokré zapojila do velkého projektu k výročí 70 let od ukončení 

2. světové války pod názvem „Život ve stínu šibenice“. Z této akce vznikla doprovodná publikace, kde jsou zveřejněny 

medailonky dvou mokerských občanů Stanislava Baše a Václava Valeše. A právě život letce RAF Václava Valeše bude 

součástí další významné, mezinárodní výstavy, která se již nyní připravuje. Medailonek mokerského občana tak bude opět 

patřit k nezapomenutelným historickým událostem, zpracovaných do výpravné doprovodné publikace.  

 

Představení projektu a žádost o zapojení veřejnosti, obcí, měst a dalších organizací 

i fyzických osob 
 

Autoři projektu Jan a Sabina Kratochvilovi, Jaroslav Popelka, Muzeum českého, slovenského a rusínského exilu 20. stol . 

a Ústav K 2001, z. ú., představují další projekt
1)

 k uctění památky letců pod názvem „Rytíři nebes – Nebeští jezdci“ a žádají 

o pomoc veřejnost i organizace s poskytnutím historických medailonků letců, uniforem a dalších historických materiálů, dále 

o finanční pomoc s uskutečněním tohoto významného projektu, který dále podpořily osobnosti českého kulturního 

i politického života. 

 

Spolupořadatel: Moravské zemské muzeum  

 

Místo konání: Mezinárodní strojírenský veletrh v září 2017 nebo případně na jiném veletrhu brněnského výstaviště, 

dle rozhodnutí primátora města Brna, pana Petra Vokřála 

 

Expozice a její exponáty:  

Expozice bude hlavně nastavená na rozsáhlé fotodokumentaci a trojrozměrných předmětech z důvodů významu a zajímavosti 

expozice. Součásti expozice budou originální uniformy velitelů perutí a leteckých es, doplněné jejich osobními věcmi, včetně 

vyznamenání generálů. 

V současné době se jedná o zápůjčce letadla - Spitfire  1:1. 

Součásti výstavy by měly být rozhovory s posledními letci z RAF, ale také z Německa, jako konfrontace bývalých nepřátel. 

 

Výstava i doprovodná publikace, budou obsahovat informace a fotodokumentaci  

o všech pilotech Čs. původu, létajících během druhé světové války v Británii, Francii, Sovětském svazu, v Slovenském 

národním povstání. 

 

Expozice by se měla krátce dotknout letectva z předválečného období, odchodů letců, během války do zahraničí, dále Francie, 

cizinecká legie, odchod z Francie, příjezd do Británie, výcvik: Cosford, St. Athan, Shellingford, jednotlivé perutě, Čs. letci 

v zajetí, výcvik v Kanadě na Bahamských ostrovech, vzpomínkou na padlé letce, účast ve Slovenském národním povstání. 

 

K expozici bude vydána rozsáhlá publikace obsahující veškerou fotodokumentaci 

http://www.konzument.cz/
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a doprovodný informační text. Publikace i výstava bude postavena hlavně na fotografické a trojrozměrné expozici. 

Pro mladou generaci i staršího návštěvníka, je to jednoznačně nejuchopitelnější způsob kvalitní informace. 

 

Spoluautoři a spolupracovníci na výstavě:  

Statutární město Brno, Moravské zemské muzeum, zastoupené ředitelem panem J. Mitáčkem, archiv města Brna, zastoupený 

ředitelem panem Blažkem, UDV Policie ČR, Muzeum policie ČR, Československá obec legionářská, zastoupena Tomášem 

Jamborem, Univerzita obrany pan František Hanzlík, potomci účastníků bojů a řada dalších. 

 

Autoři děkují za podporu! 
 

Kontakt: Jan Kratochvil, Muzeum českého, slovenského a rusínského exilu 20. století, Štefánikova 22, 602 00 Brno   

Mobil: 00420 603 55 23 51,  e-mail: muzeumexil@gmail.com  

 

Mokré v tisku a webových portálech 
Rok 2016 

49) portál Kroniky a kronikáři 

 Kounov poosmé 

50) 25. 7. 2016 Rychnovský deník č. 172 

 Výstava: Pohádková říše u Mokřinky 

51) portál Kroniky a kronikáři 

 Soutěž zpravodajů Rychnovska již počtvrté 

52) portál http://fletcher.blog.idnes.cz/blog 

 Rytíři nebes – Nebeští jezdci 

53) 16. 8. 2016 ORLICKÝ.net 

 Otevřený trénink reprezentace džódó v Českém 

Meziříčí 

54) 23. 8. 2016 portál Místní kultura 

 Bojové umění v knihovně; a proč ne? 

55) 23. 8. 2016 ORLICKÝ.net 

 Obec Mokré a projekt Rytíři nebes 

56) 29. 8. 2016 portál http://fletcher.blog.idnes.cz/blog 

 Nejkrásnější pohled na noční oblohu se stříbrným 

Měsícem je nad rychnovským regionem 

57) 29. 8. 2016 portál http://fletcher.blog.idnes.cz/blog 

 Nábor Klubu Nozomi Dojo 

pro Kendó/Iaido/Džódó 

58) 29. 8. 2016 portál http://fletcher.blog.idnes.cz/blog 

 Posvícenský nohejbal Mokré x Čánka 2016 

59) 29. 8. 2016 portál www.novinky.cz 

 Nádherný pohled na měsíční oblohu je 

i nad rychnovským regionem 

 

 

60) 29. 8. 2016 portál www.novinky.cz 

 Posvícenský nohejbal hostilo Mokré, výsledkově 

uspěli sousedé z Čánky 

61) 29. 8. 2016 ORLICKÝ.net 

 Posvícenský nohejbal Mokré x Čánka 2016 

62) 29. 8. 2016 ORLICKÝ.net 

 Nejkrásnější pohled na noční oblohu se stříbrným 

Měsícem je určitě nad rychnovským regionem 

63) 29. 8. 2016 ORLICKÝ.net 

 Cyklista na kapotě, dva osobáky v sobě 

64) 30. 8. 2016 Týdeník Naše rodina č. 35/2016 

 Prázdninová knihovna 5/5 – U Mokřinky se rodí 

keramici 

65) 10. 9. 2016  Rychnovský deník č. 213 

 Mistr Polska v džodo je z Českého Meziříčí 

66) 13. 9. 2016 Orlický týdeník č. 57/37 

 Otevřený trénink reprezentace džodo v Meziříčí 

67) 16. 9. 2016 ORLICKÝ.net 

 Zvolte obecní a městský zpravodaj roku 2015 

68) 16. 9. 2016 portál Místní kultura 

 Hlasování o nej zpravodaj Rychnovska roku 

2015 je spuštěno! 

69) 16. 9. 2016 portál Kroniky a kronikáři 

 Soutěž o nejlepší obecní zpravodaj Rychnovska  

70) září 2016 Čechoaustralan Jaro/podzim 2016 

 Vášeň k noční obloze 

71) 20. 9. 2016 Orlický týdeník č. 57/38 

 Mistr Polska v džodo je z Českého Meziříčí 

Střípky mokerské historie 
 

Jak se u nás chodilo do školy 
Mokerský pan učitel byla zvláštní osobnost. Byl vzdělaný, překládal z francouzštiny knihy do češtiny a jeho oblíbený překlad 

byly lovecké povídky z Afriky a jiných končin světa na dravou zvěř. Lovecké besídky redigoval, otec je kupoval a ty mi 

poskytovaly velmi zábavnou četbu. Všichni bratři je rádi četli a tím i jiná literatura a knihy dostaly přístup do naší rodiny 

a přispívaly k dalšímu vzdělání bratří, kteří do vyšších škol nechodili a zůstali doma na hospodářství. 

 

Škola měla velikou ovocnou zahradu, pan učitel pěstoval mnoho angreštu, rybízu, vína a jiného ovoce. Když dozrávalo, zval 

si nás kluky, své žáky, abychom mu pomáhali česat – za odměnu dával pytlík ovoce. Při vyučování měl svou zvláštní metodu. 

Poněvadž škola měla jen jednu třídu – bylo v ní pět oddělení podle stupně vyspělosti žáků. Někdo chodil celých 8 roků do této 

jedné třídy, nadanější žáci po pátém roce odcházeli do Opočna do měšťanky. 

 

Pan učitel rozdělil úkoly jednotlivým oddělením a odskočil si domů, do svého bytu, což bylo jen přes chodbu. Buďte ticho – 

nakázal – ale za chvilku třída hlučela jako rozbouřený úl. Pan učitel přišel někdy rozzloben, popadl mísu z umývadla s vodou 

a šprách ji na celou třídu. Kdo se neschoval, byl mokrý jako hastrman a jeho sešity také. Když dával rady od lavice k lavici, 

obyčejně našel nějakou chybu – ukázal na ni a při tom svou holou lebkou dusl žáčka do hlavy, až mu boule naskočila. Panu 

učiteli ovšem také a jaká modrá, ale snad ho to nebolelo, protože to dělal denně a několikrát, podle toho, jak byl kdo tupý. 

Také jsem někdy kozla dusnul a hrozně mne boule bolela. Těm největším nezbedníkům někdy vyždímal velikou houbu, která 

mailto:muzeumexil@gmail.com
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byla na mytí tabule za krk a říkal – Tu máš, inkoustovou polévku a sežmoulal papír, který byl špatně napsán a strčil ho 

klukovi do huby. Tomu říkal papírový knedlík.  

 

Sám,  jako nadšený nimrod, chodil k Hájku na večerní čekanou, zrovna tak jako moji bratři. Na hranicích panského lesa totiž 

selští střelci čekali, až v podvečer nebo ráno za svítání vyběhne z panských lesů zvěř na pastvu na selská pole a tam stříleli 

zajíce, někdy i srnce. Každý takový nimrod tam měl připravený dolík, do kterého se schoval, v zimě si vzal na sebe bílou 

plachtu a čekal. 

 

Pamatuji se, že jednou bratr Emil přinesl z večerního čekání před vánoci 7 zajíců. Bratr Miloš zase s oblibou rád čekával 

na srnce a to v létě, když bylo obilí vysoké. Úlovek srnce s pěknými parůžky, to byla událost. Trofej parůžků se vyvařila, 

připevnila na podložku a pověsil na zeď, jako chlouba myslivce. 

 

Pan učitel také rád chodil čekat, ale kluci jeho žáci, nezbedníci věděli o jeho dolíčku a občas mu jej za dne zdemolovali. 

Naschvál – aby bylo ve škole vyslýchání, kdo to udělal. Přirozeně, že se žádný nepřiznal. To jen nějaký lavor vody na hlučící 

třídu uspíšilo. 

 

Pan učitel byl nejen spisovatel, ale také básník. Skládal veršíčky, ty v balíčku byly pověšeny na Horce na hrušku a při hlavním 

honě před posvícením, při polední přestávce, byla na Horce kanonáda – střelci sestřelovali žertovné trofeje, které při poslední 

leči v hospodě všecky přítomné rozveselovaly. 

 

Z deníků Stanislava Baše, kronikáře obce Mokré, texty nejsou upravovány 

 

Fotografická hádanka 
Kronika obce Mokré získala několik zajímavých fotografií z Muzea 

a galerie Orlických hor Rychnov nad Kněžnou.  V minulém čísle 2/2016 

jsme se vás ptali na starou budovu pravděpodobně z let 1893-1895. 

Odpovědí jsme dostali několik. Výherci obdrží drobné dárky obce Mokré. 

Správná odpověď: mlejn 

Výherci: Ing. Vladimír Černý, Hana Žďárská a Jiří Čtvrtečka 

 

Hádanka třetí. Co je na fotografii? 
Zkuste zapátrat ve starých rodinných albech, možná ještě babička či děda budou něco vědět. Pokud najdete místo a k čemu 

budova sloužila, pošlete svoji odpověď na kronika.mokre@seznam.cz nebo se stavte v knihovně. Ze správných odpovědí pak 

vylosujeme jednoho, který obdrží drobnou cenu.  

 

 
 

Termín zaslání odpovědí: 31.10.2016 

mailto:kronika.mokre@seznam.cz
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Knihovna a kultura 
 

Prázdninový keramický kurz 
Tradiční prázdninový keramický kurz se konal 17. 8. 2016 v místním společenském klubu a zúčastnilo se ho 15 zájemců 

o výrobu keramiky. Kurzem provázela keramička Soňa Toucová z Bolehoště. Nejčastějším námětem byla výroba kachle víly 

Amálky a krajkové kameny s ještěrkami. Děti byly moc šikovné a všechno se jim moc povedlo. 

 

Keramička Soňa Toucová pořádá ve své dílně kurzy keramiky, olejomalby a dalšího výtvarného tvoření.  

 

Webové stránky zde: http://www.sona-toucova.cz  
 

 
 

Nové knihy v knihovně 
Slavné dny. 50 + 2 příběhy, které psaly historii 
Kniha Slavné dny – 50 + 2 příběhy, které psaly historii, přibližuje 

poutavou formou řadu významných a zajímavých událostí moderních 

dějin. Ty jsou plné neuvěřitelných příběhů. Jen se musejí umět 

vyprávět. Stručně, jasně, a přitom poutavě. Novinář a moderátor 

Pavel Zuna je velmi zdatný vypravěč. Do této knihy vybral 

52 událostí, které změnily tvář tohoto světa. Jak vzniklo 

Československo. Proč byla svržena atomová bomba. Jak došlo 

k výbuchu Černobylu. Kde byl poslední koncert Beatles. Proč 

skončila éra vzducholodí. Kniha je inspirována seriálem Slavné dny, 

který Pavel Zuna v autorském týmu s Andreou Maloveczkou 

a Martinem Krušinou připravuje pro Seznam.cz a internetovou 

televizi Stream.cz. Každou z epizod zhlédly statisíce diváků 

a podle ohlasů je používají i učitelé ve školách při hodinách dějepisu. 

Knižní podoba je značně rozšířená a doplněná množstvím fotografií, 

map a nákresů. Tvoří tak celek, který dokáže výstižně 

a v souvislostech postihnout události, o nichž stojí za to něco vědět, 

a které by neměly upadnout v zapomnění. 
 

Zdroj: http://www.knihazlin.cz  
 

Dotazník pro čtenáře malé knihovny 
Knihovna U Mokřinky má na svých webových stránkách dotazník spokojenosti čtenářů a návštěvníků knihovny. Dotazník 

bude aktivní do 31. 10. 2016. Děkujeme všem za jeho vyplnění. 

 

Dotazník najdete na úvodní stránce knihovny www.obecmokre.cz/knihovna nebo přímo zde: 

http://www.survio.com/survey/d/L9R6T3L1B0E9E1W3Q  

http://www.sona-toucova.cz/
http://www.knihazlin.cz/
http://www.obecmokre.cz/knihovna
http://www.survio.com/survey/d/L9R6T3L1B0E9E1W3Q
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Bojové umění v knihovně; a proč ne? 
Rozhovor pro portál Místní kultura připravily: Dagmar Honsnejmanová, Ludmila Kučerová 

 

MOKRÉ: Knihovna U Mokřinky v Mokrém je knihovna, která pořádá spoustu zajímavých a hlavně netradičních akcí. Mokré 

je malá obec se 140 obyvateli, kde není škola ani školka, žádný sportovní klub ani hospoda, a tak knihovna  zpravidla zastává 

funkci organizátora téměř všeho. Ať se jedná o akce sportovní, kulturní, pro děti nebo seniory. Prostě kultura napříč 

generacemi a kultura všemi směry. Určitě není jednoduché vyhovět všem přáním a zájmům, ale v této obci se to 

podle všeho daří. 

 

Jak se to dá zvládnout v takové šíři a na malé obci jsem se zeptala knihovnice a organizátorky všech akcí Dagmar 

Honsnejmanové. Bohužel na odpovědi by nám nestačilo několik hodin, a tak jsme spolu vybraly alespoň to nejzajímavější 

a nejneobvyklejší za posledních pár měsíců. 

  

Když jsem si prohlížela stránky Vaší knihovny, zjistila jsem, že pořádá akce z různých odvětví nejen kultury, ale třeba 

i sportu.  
Je to, jak říkáte. Malá obec, kde je jen knihovna, to nemá jednoduché. Pokud chce zaujmout a přilákat lidi nejen na půjčování  

knih, musí vymýšlet zajímavé a netradiční akce (které se časem stávají tradičními). V knihovně tedy nepůjčujeme jen knihy 

a časopisy, ale pořádáme zde i různé výstavy, soutěže pro děti i dospělé, setkání se zajímavými lidmi, s regionálními 

osobnostmi. Pro děti je tu výtvarné zázemí, počítače, stolní hry, hračky, ale i sportovní náčiní. Senioři se tu scházejí 

pravidelně každý měsíc v Čajovně u bludičky. Organizujeme také procházky okolo Mokrého a výlety do vzdálenějších míst.  

  

Procházky; to zní dobře... 
Již od roku 2014 se schází parta lidí, s kterými chodíme do přírody, do okolí naší obce za poznáváním našeho regionu, 

pod názvem „Za poznáním švestkových alejí“. Je to velmi oblíbená akce. Vyrážíme za dobrodružstvím ve dne i v noci. 

Před výšlapem se všichni účastníci zapíší do startovní listiny, vyfotí se a obdrží speciální razítko do své Turistické knížky. 

Naposledy jsme se vydali na nedaleký kopec Horka, kde jsme měli posezení pod hvězdami, u ohně a s kytarou. Od letošního 

roku se naše turistická skupina jmenuje na paměť švestkových alejí „Slíváci“. 

  

Jaké netradiční akce ještě Vaše knihovna v létě pořádá? 
Těch netradičních akcí je asi trochu víc, např. máme super čarodějnický den, výtvarný a sportovní den pro děti, prázdninový 

keramický kurz nebo třeba také noční hledání pokladu. Jsou to akce tak oblíbené, že nemáme problém s účastí. Aby se děti ani 

rodiče během prázdnin nenudili, ještě pro ně organizujeme výtvarnou soutěž. Letošní téma je „Co mě v létě nejvíce ohromilo, 

a to již 13. ročník. Dále pak fotografickou soutěž, která si získala velkou oblibu díky zajímavému tématu i zajímavým 

sponzorům, letošní téma je „Za všechno může Měsíc jen“. Všechny akce jsou na www.obecmokre.cz/knihovna. 

  

Kterou akci považujete za nejnáročnější? 
Akce jsou náročné všechny, je to spousta času a práce. K nejnáročnějším však patří určitě Den pro děti, který se koná tradičně 

týden před prázdninami. Je to odpoledne výtvarného tvoření, různých her, poznávání a sportovních činností. Od všeho něco. 

Snažíme se zaměřit tento den na různé činnosti tak, aby to byl zážitek pro nejmenší i ty velké. V letošním roce byli hlavním 

bodem draví ptáci a japonské bojové umění.   

 

Japonské bojové umění v knihovně? Povídejte, prosím... 
Japonské bojové umění není v Čechách úplně neznámé, ale pro většinu lidí je to však stále, i když zajímavý, přesto tajemný 

druh boje legendárních Samurajů. Na náš dětský den jsme si pozvali již podruhé Sportovní klub Nozomi Dojo Hradec 

Králové, který se věnuje vyučování tradičního boje v kendó a iaidó, letos rozšířil svoji působnost o další bojové umění – 

džódó. Japonské bojové umění poskytuje variabilitu pohybu, umožňuje rozvinout pohyblivost kloubní a svalové soustavy 

kontrolovaným způsobem. Jako většina bojových umění rozvíjí i jeho vnitřní stránku, sebedůvěru, postoj k ostatním a smysl 

pro hodnoty lidského života. Cvičení vyžaduje velkou dávku vnitřní disciplíny, spoustu odvahy, celoživotního úsilí a práce. 

Přirozeným způsobem rozvíjí běžné lidské dovednosti. Myslím, že je to dokonalé splynutí pohybu a ducha. To je přesně to, co 

děti potřebují. Pohyb a rozvíjení osobnosti. Byl to skvělý nápad si pozvat právě tajemné „Samuraje“, kteří nejenom předváděli 

svoje umění, ale po zbytek odpoledne se individuálně věnovali dětem. 

  

Jak Vás napadlo pozvat právě „Samuraje“? 
Jak jsem říkala, japonské umění v Mokrém nebylo poprvé. Jejich vystoupení mělo velký úspěch. Koho by toto umění 

neokouzlilo? V loňském roce klub Nozomi Dojo Hradec Králové oslavil již 20 let od svého založení a oslava probíhala 

ve Studijní a vědecké knihovně v Hradci Králové, kam jsem byla také pozvána. V galerii Automat probíhala velká výstava 

fotografií z akcí, japonských bojových obleků, mečů a dalších zajímavostí ze života oddílu. A právě na jednom z panelů byly 

fotografie i z prvního dětského dne v Mokrém. Z toho jsme měli velkou radost. Být součástí dvaceti let života sportovního 

klubu japonských umění Nozomi Dojo Hradec Králové je pro obec Mokré významnou událostí. Určitě tímto naše spolupráce 

nekončí. Při nedávné akci jsem se seznámila s dalšími úspěšnými sportovci a ráda bych je opět pozvala na náš dětský den, 

čímž bychom mohli založit tradici, možná i přátelství mezi knihovnou U Mokřinky a oddílem „Samurajů“. Nakonec, oboje 

zní pohádkově i tajemně. 
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Tak nám to, prosím, přibližte  
V sousední obci, v Českém Meziříčí, se o prázdninách konal NOZOMI DŽÓDÓ SEMINÁŘ - otevřený trénink reprezentace 

a zkoušky na stupně kjú. Seminář pořádal sportovní klub Nozomi Dojo Hradec Králové. Organizátorem a garantem akce byl 

Pavel Tomeš, současný Mistr Polska v džódó pro rok 2016, vedoucí reprezentace džódó, který v Hradci Králové a Českém 

Meziříčí vede džódó cvičení. Akce probíhala pod patronací České Federace Kendó. Seminář byl rozdělen do třech dní. 

V pátek postupně přijížděli účastníci a večer se všichni věnovali volnému cvičení. V sobotu již celý den probíhal seminář 

pod vedením Mariána Bartka (Hikari Dojo Košice) a v podvečer se konaly zkoušky džódó stupně  kjú. Zkušební komise 

hodnotila účastníky ve složení Marián Bartko, Adriana Nagyová (Hikari Dojo Košice) a Jaroslav Čuřík (Šinbukan Praha). 

 

Měla jsem možnost několik hodin strávit ve společnosti těchto „bojovníků“ a byl to pro mne opět nevšední zážitek. Mohla 

jsem zhlédnout část sobotního semináře, včetně zkoušek, procházet se mezi jednotlivými cvičícími a fotografovat je. 

Na tvářích účastníků bylo vidět velké zaujetí a zapálení pro tento sport a velká disciplína. Cvičení probíhalo podle pravidel, 

přesně podle plánu. Po semináři následovaly zkoušky a bylo zajímavé sledovat, jak účastníci s největší snahou vykonávají 

pokyny zkoušejícího. Všichni byli dokonale sladění. 

 

Sjeli se sem nejen začátečníci, ale i úspěšní sportovci, takže seminář byl velkým zážitkem pro všechny.  

 

Alespoň pár slov k těm nejúspěšnějším: 

Marián Bartko - 3. dan džódó, 4. dan iaidóm (Hikari Dojo Košice) 
Medaile – 3. místo na ME iaidó v roce 2015 v Berlíně. Bojovým uměním se věnuje již od roku 1980 (karate), iaidó od roku 

2005 a džódó asi od roku 2007. 

 

Adriana Nagyová - 3. dan džodó, 3. dan iaidó (Hikari Dojo Košice) 
Medaile v iaidó - 3. místo na ME 2009 v Holandsku, 2. místo na ME 2001 v Andoře, medailové úspěchy na mezinárodních 

pohárových soutěžích a Mistrovství Polska a Maďarska. V džódó 2. místo ME 2012 v Belgii, 1. místo ME v Rakousku, 

3. místo ME 2014 v Itálii a 1. místo ME 2015 ve Švédsku. 
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Jaroslav Čuřík  - 2. dan džodó, 3. dan iaidó (Šinbukan Praha) 
Kromě džódó se věnuje i iaido. Iaidó  začal cvičit v roce 2004 a džódó v roce 2005. Za svůj největší úspěch považuje účast 

v reprezentaci na mistrovství Evropy v iaidó 2009, které se konalo v Mierlo v Holandsku. 

 

Pavel Tomeš – 3. dan iaidó (Nozomi 

Dojo Hradec Králové) 
Jeho koníčkem je historie a technologie 

výroby japonských mečů, učil se je 

vyrábět a od toho už byl jen kousek se 

naučit s nimi zacházet. Nejdříve 

začínal s iaidó a od roku 2016 se 

věnuje džódó. K jeho největším 

úspěchům patří titul Mistr Polska 2016 

v džódó. Je trenérem iaidó a džódó 

a vedoucím reprezentace džódó. 

 

Ve dnech 24. – 25. 9. 2016 se 

ve Švýcarsku koná Mistrovství Evropy 

v džódó. A tak určitě budeme přát 

všem českým i slovenským 

účastníkům, aby dosáhli co nejlepších 

výsledků. 

 

Budeme rádi, když se zase společně 

sejdeme na dětském dnu v Mokrém. 

Ale to je až za dlouhou dobu. V plánu 

máme návštěvu „Samurajů“ v naší 

čajovně. V loňském roce jsme zde měli 

výstavu a povídání dvou uměleckých kovářů o výrobě samurajských mečů, která měla obrovský úspěch. Už teď se těším, až 

bude uprostřed naší knihovny stát samurajský bojovník ve svém tradičním oblečení a s mečem v ruce :-) 
 

Poznámka: Pavel Tomeš na ME džódó ve Švýcarsku získal bronzovou medaili. Gratulujeme! 杖道 

Na fotografii zleva: Adriana Nagyová, Pavel Tomeš, Marián Bartko    

Zdroj: www.nozomi.cz, www.hikaridojo.sk 
 

Knihovna a soutěže 
 

Letní fotografická soutěž na téma „Za všechno může Měsíc jen“ 
Sběr fotografií probíhal až do 25. 9. 2016. Celkem se do soutěže přihlásilo 70 fotografů, kteří zaslali 110 fotografií. 

 

Všechny fotografie jsou zveřejněny na stránkách knihovny U Mokřinky.  

 

Od 26. 9. – 12. 10. 2016 probíhá hlasování jak na stránkách 

knihovny, tak osobně i v knihovně. 
 

Vyhodnocení se koná 21. 10. 2016 v místním společenském klubu. Můžeme se opět těšit na úvodní slovo astrofotografa 

a popularizátora Petra Horálka a vedoucího Hvězdárny barona Artura Krause Petra Komárka. Hostem celého večera bude 

mezinárodně uznávaný odborník na „Měsíc“ Pavel Gabzdyl z Hvězdárny a planetária Brno.  

 

Přijďte na zajímavý večer s přednáškou o Měsíci, poslechnout si významné osobnosti astronomie, určitě nebudete litovat! 

 

Jako ochutnávku přinášíme rozhovor s Petrem Horálkem, který otiskl časopis Čechoaustralan v září 2016. 

 

Vášeň k noční obloze 
Petr Horálek se narodil roku 1986 v Pardubicích a snad to byl osud, když tehdy na obloze prolétala nejznámější kometa 

na světě 1P/Halley. Letos tedy oslavil kulatých 30 let života, z nichž většinu věnoval své vášni – hvězdám a vzácným 

astronomickým úkazům. 

 

Již na základní škole si zamiloval svět vědy, techniky a přírodu. První dětská dobrodružství prožil na Sečské přehradě, která 

se pro něj stala tím nejkrásnějším místem na světě. Čím víc času trávil v přírodě, tím více si zamiloval noční oblohu. Stal se 

astronomem a vášnivým pozorovatelem hvězdné oblohy. V roce 2006 absolvoval Technické lyceum v Pardubicích a v roce 

2011 ukončil bakalářské studium Aplikované fyziky a astrofyziky na Masarykově univerzitě v Brně. Největší nadšení u něj 

http://www.nozomi.cz/
http://www.hikaridojo.sk/
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vzbudily snad nejkrásnější přírodní úkazy na světě – sluneční a měsíční zatmění. Za těmi nejzajímavějšími putuje po celém 

světě. V roce 2015 mu o těchto úkazech vyšla obsáhlá publikace Tajemná zatmění.  

 

Již od útlého mládí až do konce středoškolských let pracoval jako dobrovolník na Hvězdárně barona Artura Krause 

v Pardubicích, redaktor čtvrtletníku Baronesa nebo jako tiskový tajemník Astronomické společnosti Pardubice. 

Při vysokoškolských studiích v Brně působil jako demonstrátor na Hvězdárně a planetáriu Brno, později pracoval jako 

pozorovatel bolidů v oddělení Meziplanetární hmoty na Astronomickém ústavu AV ČR v Ondřejově a jeden rok rovněž jako 

astronom a popularizátor astronomie na Hvězdárně v Úpici. V roce 2014 pak odcestoval na rok na Nový Zéland, kde si 

přivydělával na sadech s ovocem, aby se mohl věnovat fotografii jižní noční oblohy. Po svém návratu se začal věnovat 

na volné noze popularizaci astronomie, příležitostné novinařině a také astrofotografii, která ho za poslední léta nejvíce 

proslavila po celém světě. Jako dobrovolník je už od roku 2009 vedoucím redaktorem serveru České astronomické 

společnosti www.astro.cz. Je autorem několika audiovizuálních pořadů pro veřejnost, několika fotografických výstav a věnuje 

se přednáškové i spisovatelské činnosti. O jeho 

činnosti se nejvíce dozvíte na jeho stránkách 

www.astronom.cz/horalek.  

 

Významný milník v jeho životě nastal v roce 

2015, kdy se stal prvním českým Foto 

ambasadorem Evropské jižní observatoře 

(ESO). Právě nadnárodní společnost se sídlem 

v německém Mnichově, spravující špičkové 

astronomické observatoře v poušti Atacama 

v Chile, jej pak pozvala na půlroční stáž, při níž 

se kromě druhé fotografické expedice do Chile 

podílel i na scénářích několika epizod světově 

populárního pořadu ESOcast. V jednom z dílů je 

popsán i jeho největší fotografický úspěch v očích 

pracovníků ESO – zachycení prchavých rudých 

skřítků nad extrémně vzdálenými bouřkami 

v jižní Americe.  

Petrovy fotografie pro ESO najdete zde: http://www.eso.org/public/outreach/partnerships/photo-ambassadors/#horalek. 

V říjnu 2015 po něm byla za jeho zásluhy pojmenována planetka 6822 Horálek, která obíhá na dráze v hlavním pásu 

planetek mezi Marsem a Jupiterem. 

 

Jak bylo zmíněno, v roce 2015 vydal knihu Tajemná zatmění, 

fascinující průvodce nejkrásnějšími úkazy na nebi. Dozvíte se v ní, 

jak bylo lidstvo od nepaměti fascinováno těmito jevy, poznáte 

historii pozorování i vědeckou současnost. Poznáte zákony, 

podle kterých se úkazy zatmění řídí a co z nich činí 

nezapomenutelné zážitky. Jedinečnost knihy podtrhují úžasné 

fotografie a především autentické cestovatelské vzpomínky autora, 

ve kterých popisuje dramatické i dojemné momenty z expedic 

za zatměními. Závěr knihy je pak unikátem – najdete zde zevrubný 

přehled všech zatmění viditelných z České republiky až do roku 

2060 s bohatým obrazovým materiálem a pro fajnšmekry nechybí 

ani přehled nejvýznamnějších úkazů ve zbytku světa. Objednávat 

můžete v nakladatelství Albatros. 

 

Již druhým rokem je Petr Horálek jedním z partnerů fotografické soutěže knihovny U Mokřinky v Mokrém, a to díky jejím 

vesmírným tématům: První téma „Slunce ve všech podobách“ bylo úspěšně završeno jeho přednáškou a představením 

úspěšné knihy Tajemná zatmění, kterou si odnesl vítěz soutěže i s Petrovým věnováním. Druhého, právě probíhajícího tématu 

„Za všechno může Měsíc jen“, do níž věnuje svou druhou, opět unikátní, knihu „Dobytí jižního hvězdnatého ráje“.  Nádherné 

fotografie z obou ročníků je možné vidět na stránkách knihovny www.obecmokre.cz/knihovna. 

 

Petra Horálka jsem trochu vyzpovídala.  

 

Vím, že máš rád kometami osetou noční oblohu, sluneční a měsíční zatmění? Kdo Tě k těmto pozorováním přivedl? 

Za tím stálo několik osobností, které jsem měl tu čest za svého života poznat. Ke kometám mě takřka „přilepil“ 

královéhradecký nadšený astronom Martin Lehký, jeden z nejvýkonnějších astronomů-pozorovatelů na světě. Jeho nadšení 

pro astronomii a hlavně komety je tak nakažlivé, že nešlo odolat. Ale jak jsi správně zmínila, velkou vášní jsou právě sluneční 

a měsíční zatmění, která mě tak nadchla, že jsem o nich 9 roků psal knížku. Jsem moc rád, že ji nakonec nakladatelství 

Albatros vydalo. K těmto úkazům mě přivedl dnes již bohužel zesnulý vedoucí pardubické hvězdárny Václav Knoll 

(1964 2010), který jimi byl sám doslova posedlý. Pořádal „expedice SAROS“, celkem čtyřikrát se s podobnými nadšenci 

vydal do světa za úplným zatměním Slunce, když to po roce 89 konečně šlo, a velmi rychle se z toho stala tradice. Po jeho 

smrti, která nás velmi zasáhla, se snažím v jeho tradici pokračovat stůj co stůj. 

http://www.astro.cz/
http://www.astronom.cz/horalek
http://www.eso.org/public/outreach/partnerships/photo-ambassadors/#horalek
http://www.albatrosmedia.cz/tajemna-zatmeni.html
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Určitě máš mnoho astronomických zážitků, napiš alespoň jeden. 

Ano, bylo by jich opravdu hodně. Vzpomínám si třeba na Cookovy ostrovy, konkrétně ostrov Aitutaki, kde jsem pochopil 

rčení „Co je v domě, není pro mě“ v úplně jiném významu. Když mají lidé něco na dosah, vůbec jim to nepřijde zvláštní 

a právě na Aitutaki měli tak úžasné nebe, že bych za to vraždil. No a samotní obyvatelé ostrova si toho k mému údivu nebyli 

vůbec vědomi. Takže v praxi to probíhalo tak, že jsem po nocích chodil po tmě s foťákem podél silnice a lidé jezdící kolem 

na mopedu nedokázali pochopit, že nepotřebuju světlo, protože se kochám hvězdným nebem, a to poslední, po čem zrovna 

bažím, je oslnění jasnou baterkou. „A kam že to jdete? Vždyť je hrozná tma…“ opakovala mi vyděšeně jedna sličná Maorka 

na mopedu u kraje silnice. A já jen: „Jaká tma, vždyť koukněte na ty hvězdy, to si tu člověk ani nemusí svítit!“ Jen jsem to 

dořekl, tak se dáma zarazila, zamyslela se a pak povídá: „Aha… no ona je tady kousek nemocnice, tak si prosím nasedněte…“ 

a už měla tendenci mě nabrat za sebe a nezištně zavést na vyšetření. Protože v jejích očích jsem rozhodně nebyl v pořádku. 

Rychle jsem pochopil její starost i zděšení, z ramene sundal stativ s foťákem, namířil na blink do centra Mléčné dráhy 

a vyfotil. Když se fotka centra Mléčné dráhy ukázala na obrazovce mojí zrcadlovky, žena nevěřila. Obdivně si to prohlížela, 

říkala, jak je to úžasný a pak se podívala poprvé vzhůru k nebi: „Jéžííš, ono to tam je!“ Začala ukazovat do nebe a přiznala, že 

ani netušila, že něco takového nad Aitutaki mají! Ten zážitek ji rázem obměkčil natolik, že mě tak nezištně, jako při té snaze 

odvést mě na vyšetření, opravdu posadila za sebe a dovezla na nejbližší kopeček ostrova, kam jsem pěšky mířil a odkud jsem 

chtěl fotit. 

 

Byl jsi na mnoha observatořích světa? Která Tě zaujala nejvíc a proč? 

Mojí srdcovkou je observatoř La Silla v Chile. Je na vrcholu kopce ve výšce asi 2400 metrů nad mořem, obklopená 

přenádhernými výhledy do údolí pouště Atacama na jedné straně a kopců chilských And na straně druhé. Celý kopec je 

doslova posetý desítkami kopulí, které skrývají nejrůznější astronomické přístroje. Neboť Česká republika je členským státem 

Evropské jižní observatoře a La Silla je jednou z těch observatoří, byla docela legrace, když jsem fotil v činnosti jeden 

dalekohled a pak mi jeden můj známý v Česku psal, že zrovna v tu noc měl dalekohled na starosti on, ovládal jej na dálku 

od nás a já to tisíce kilometrů od něj nevědomky fotil. Pozoruhodná je ale i observatoř Paranal, ležící asi 650 kilometrů 

na sever od La Silla. Ta vypadá bez nadsázky jako ze světa budoucnosti. Ostatně to se zalíbilo i tvůrcům bondovky Quantum 

of Solace z roku 2008 a několik scén bylo natočeno právě tam, včetně té závěrečné akce. 

 

Podnikl jsi v letošním roce už nějaká pozorování? 

Poslední roky se už věnuji prakticky výhradně focení. Hodně za to může fakt, že kvůli bezohledné povaze lidí se za poslední 

léta velmi navýšila přemíra škodlivého světelného znečištění z měst a na hvězdy se už pořádně koukat nedá. Takže namísto 

toho neustále šetřím penízky, zpravidla několik měsíců, abych pak mohl za těmi pohledy do vesmíru na pár dní vycestovat 

tam, kde to ještě jde. 

 

Poznámka: Expedice v roce 2016 

Expedice za chilskou oblohou 2016 

 Fotografická expedice ve dnech 1. - 16. dubna 2016 za tmavým nebem nad vysokohorskými observatořemi v Chile - 

La Silla, Paranal a ALMA. Petr byl součástí týmu ve společnosti nejuznávanějších světových fotografů hvězd – 

Babaka Tafreshiho a Yuri Beletskyho. 

XI. expedice SAROS na Halmaheru 2016 

 Pozorování úplného zatmění Slunce 9. března 2016 v rámci mezinárodní expedice „Shadow-tracking expedition“ 

pod záštitou Univerzity v Honolulu a Vysokého učení technického v Brně. Cílem expedice bylo získat vědecká data 

k výzkumu povrchových vrstev Slunce. 

 

S kterou astronomickou fotografií by ses nejvíce pochlubil?  

Tak nejraději se všemi, každá má svůj příběh a samozřejmě za ní stojí i hodně práce. Ale jedna za všechny by mohla být ta, 

kterou jsem nazval „Pršení Perseid nad Kolonickým sedlem“ (východní Slovensko, kousek od ukrajinských hranic). 

Na snímku jsem vidět já, jak pozorují hvězdné nebe a na něm je zachyceno přesně 174 meteorů, v reálném čase ve dnech  

8.  - 14. srpna 2015. Všechny patří do populárního letního meteorického roje Perseidy, který je aktivní každoročně okolo 

12. srpna a určitě jste každý z vás aspoň jedno léto na něj koukali. Snímek je ovšem ověnčen nejen bohatým příběhem, 

zahrnujícím skvělé lidi ze Slovenska a spoustu nervozity, jestli to celé dopadne, ale rovněž prací s přibližně 120 gigabajty 

surových dat z digitálního fotoaparátu a přibližně 100 hodinami čistého času nejrůznějších matematicko-analytických 

procedur, které pak vedly k této nezvyklé mozaice. Samotná mozaika vznikala nad Kolonickým sedlem v oblasti tmavé 

oblohy Poloniny a ten moment, který zachycuje, jsem stál se staženými půlkami u nedalekého lesa, kde hrozila přítomnost 

divokých slovenských medvědů. Ačkoliv na snímku vypadám klidně a užasle, rozhodně je za tím hodně hereckého umu, 

neboť ve skutečnosti jsem byl vyděšený z jakéhokoliv zvuku za mnou. A to jsem musel stát nehybně 40 sekund, než se „má“ 

část mozaiky zachytila. Ale myslím, že nakonec to stálo za to.  

 

Jaké jsou Tvoje astronomické plány do budoucna? 

Tak jednoznačně opět výlet za zatměním Slunce, jak jinak. Letos už proběhlo, ale další na sebe nenechají dlouho čekat. 

V roce 2017 nastanou hned dva velmi pozoruhodné a patřičně očekávané sluneční zákryty. Ten první se odehraje v jižní 

Americe a střední Africe 27. února 2017 a půjde o velmi vzácné prstencové zatmění Slunce, při kterém se Měsíc bude 

nacházet dál od Země a úhlově Slunce nezakryje celé. Ale protože jeho povrch je hornatý, v maximu úkazu budou všude 

po obvodu Slunce prosvítat perly slunečního světla pronikajícího nad nerovnostmi měsíčního disku. Takový úkaz, kdy je 

Měsíc opravdu jen o kousek úhlově menší, nastává pouze několikrát do století a já bych se o něj nechtěl nechat připravit. 

Pokud to tedy finančně vyjde, rád bych za ním vyrazil do Argentiny. No a pak, o půl roku později 21. srpna 2017, nastane 
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po celé šíři USA snad nejočekávanější úplné zatmění Slunce za posledních 20 roků. Díky snadné dostupnosti a perfektní 

připravenosti i koordinaci Američany samotnými bude událost mimořádně dobře jištěná a je téměř 100procentní šance, že 

úkaz informovaní lidé uvidí. Ostatně i proto se za ním vydává obří množství Čechů, mnohem víc než za jinými úplnými 

zatměními Slunce. Čekám, že se tam nakonec všichni někde potkáme… 

 

Už Ti vydali jednu knížku a zdá se, že byla úspěšná. Neplánuješ další? 

Ano! Lidem se nesmírně líbily právě ty cestopisné zážitky, které zdobily knihu Tajemná zatmění – perly z úspěšných expedic 

za zatměním Slunce a Měsíce po světě. Několikrát jsem byl tázán, zda bych nemohl napsat nějakou čiře cestopisnou knížku, 

a tak jsem se k tomu nakonec odhodlal. Bude se jmenovat „Dobytí jižního hvězdnatého ráje“, na českém a slovenském trhu se 

objeví letos 19. září a čtenář se v ní se mnou vydá postupně na pouť až do ráje na Zemi, na skvostné Cookovy ostrovy. Cesta 

povede přes Rusko, Tibet, Ugandu, Austrálii a Nový Zéland. Samozřejmě nejde o jednu velkou cestu, jsou to perly z výletů, 

které jsem podnikl mezi lety 2008-2014, dychtící po vzrušujících zážitcích nejen pod nočním nebem. A vše vrcholí něčím 

světově naprosto unikátním, ale nebudu prozrazovat… 

 

No to zní krásně, už se těším. A prozradíš nám alespoň ještě jiné projekty, na které se můžeme těšit? 

Kromě knížky se mohou především Východočeši těšit i na fotografickou výstavu „Sedm perel astronomie“. Ta bude odhalena 

na tradiční Evropskou Noc vědců, která letos proběhne v pátek 30. září, a to ve foyer pardubické hvězdárny v nejvyšších 

patrech DDM ALFA na Gorkého ulici. Výstava bude k vidění zdarma každému návštěvníkovi po celý další rok. 

 

Tak to se budeme těšit dvojnásob. Děkuji a ať se daří! 

I já moc děkuji za rozhovor, nesmírně si toho vážím! 

 

Dagmar Honsnejmanová a Petr Horálek 

Více o Petru Horálkovi na jeho stránkách http://www.astronom.cz/horalek 

Zdroj anotace knihy: http://knihy.cpress.cz/tajemna-zatmeni.html 

 

Upoutávka na knihu 

 
 

Nakladatelství Albatros: Fascinující cestopis (nejen) o hledání toho nejkrásnějšího hvězdnatého 

nebe na světě 

Zábavné, poučné, sarkastické, romantické, ironické, realistické, bláznivé, dojemné, strhující, emotivní, 

dramatické i uklidňující jak balzám na duši… Kniha „Dobytí jižního hvězdnatého ráje“ není jen 

obyčejným cestopisem, ale pro vášeň autora ke hvězdám a hvězdnému nebi jde o cestopis plný krásných 

odkazů k pohledům do vesmíru, o kterých ani nevíme, jak snadno si je můžeme dopřát. Zachycuje 6letou 

pouť po světě, kterou autor začal ve svých 22 letech a během níž se vyvíjel jak myšlenkově, tak cestovatelsky. Postupně si 

kladl větší a větší nároky pro naplnění svých tužeb. Poznáte proto krásu mnohými nepoznaného a také sílu odhodlání člověka, 

jehož motivace všem ostatním přišla fádní, dokud je nevyvedl z omylu výsledkem svého úsilí. Nezvyklý mix cestopisu, 

osobních výpovědí, vzpomínkové kroniky s humornými, romantickými i dramatickými zážitky, plný fotografií (zdaleka 

http://www.astronom.cz/horalek
http://knihy.cpress.cz/tajemna-zatmeni.html
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nejen) hvězdné oblohy i astronomických úkazů z celého světa a krátkých autorových populárně naučných poznámek přináší 

čtenáři opravdu neotřelý zážitek. Objednávat můžete v nakladatelství Albatros. 

 

Cestování s malováním aneb „Co mě v létě nejvíc ohromilo“ 
V současné době ještě probíhá sběr posledních obrázků. V listopadu bude opět na stránkách knihovny a také v knihovně 

hlasování. Letošní zadání spojit fotografii s obrázkem se zdálo docela těžké, ale děti i dospělí si s tím opravdu poradili. 

Obrázky, které již dorazily, jsou moc pěkné.  

 

Čajovna u bludičky  
 

Čajovna u bludičky funguje již od roku 2012 a za tu dobu ji navštívilo již několik stovek pravidelných návštěvníků. 

V poslední době jsme zaznamenali dotazy, zda do čajovny, kterou navštěvují především senioři, mohou přijít i „mladší“ 

návštěvníci? 

 

ANO! MOHOU! Naopak, rádi uvítáme každého, kdo přijde. Čajovna není jen pro seniory, i když ji využívají nejvíce.  

 

Čajovna a květiny z čajových sáčků 

 
 

Dne 13. 9. 2016 se konala první podzimní čajovna. Tentokrát byla 

hostem paní Jitka Macková z Domu dětí a mládeže Dobruška. 

Přivezla výstavu různých složených květin, motýlů, ryb a dalších 

nádherných motivů vyrobených z čajových sáčků. Dekorace se dají 

použít mnoha způsoby: květinové zápichy, přáníčka, vánoční 

ozdoby, závěsy do oken, zdobení dárků a mnoho dalších variant.  

 

Paní Jitka Macková nepřivezla jen výstavu nádherných dekorací, 

ale také nám předvedla jejich výrobu. Všichni jsme si mohli 

vyrobit jednoduchou květinu jako zápich nebo ozdobu na větvičky. 

Všem se vyrábění moc líbilo a určitě se k čajovým dekoracím zase 

http://www.albatrosmedia.cz/dobyti-jizniho-hvezdnateho-raje.html
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vrátíme. V knihovně máme pěknou zásobu čajových sáčků, ale i nadále je budeme sbírat. 

 

Žádáme tedy všechny, kteří pijí čaj, aby nevyhazovali papírové sáčky a přinesli je 

do knihovny. Je opravdu škoda je vyhodit. 
 

Dům dětí a mládeže v Dobrušce pořádá spoustu zájmových kroužků po celý školní rok, o prázdninách také tábory. O jejich 

činnosti se můžete dočíst na http://ddm.mestodobruska.cz.  

 

Švestkové aleje aneb… 
 

Švestkové aleje aneb Cesta za ohňostrojem 
Dne 6. 8. 2016 se konala další pěší výprava. Tentokrát to byl výlet 

kratší, od knihovny, okolo hřbitova na Horku. Cestou jsme 

zaznamenali, že rybník Tyčák je již téměř vyschlý, naštěstí rybník 

U Truněčků byl v té době stále plný vody. U hřbitova jsme 

zkontrolovali zasázené ovocné stromy a také jsme objevili záhadný 

kruh pod lipami, a nebe bylo taky takové záhadné. 

 

Na Horce jsme si udělali piknik, opekli párky a vychutnávali si 

nádherné počasí s výhledem do širokého okolí. S přibývajícím 

večerem jsme se uvelebili u ohně. K tomu všemu nám úžasně 

na kytaru hrál a zpíval Pavel Vávra staré trempské písničky a my se 

k němu občas přidali.  Bylo to moc fajn. 

 

Nakonec vykoukly i hvězdy a bylo jich plné nebe. Po desáté jsme 

v dálce mohli vidět ohňostroj na opočenské porcinkuli. Někteří 

potom odešli domů do svých postelí a někteří zůstali spát na Horce. 

Nakonec byla krásná letní noc, tak se jim v trávě plné lučních 

květin, hmyzu a dalších potvor, ovšem s hvězdami nad hlavou, spalo 

určitě dobře. 

 

 
 

Výlet se „Slíváky“ na Ostaš 
Zveme zájemce o pěší turistiku v neděli 9.10.2016  na další výlet, tentokrát na Ostaš do Chráněné oblasti Broumovsko. 

Ostaš je od roku 1956 přírodní rezervace, nachází se ve vrcholové části stolové hory Ostaš s výškou 700 m. Ostaš se dělí 

na Horní labyrint a Dolní labyrint a turistický okruh návštěvníkům nabízí pohledy na rozmanitou soustavu skal, jeskyní, 

chodeb a další bizarní útvary. Na vrcholu Ostaše skály tvoří náhorní plošinu. Tyto skalnaté výchozy a vrcholová Frýdlantská 

skála vyniknou pěknými výhledy do broumovského a polického okolí. 

 

http://ddm.mestodobruska.cz/
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Výlet nebude náročný. Z Mokrého pojedeme společně na vlak do Opočna. Sraz před knihovnou je v 8.30 hodin, vlak odjíždí 

v 9.17 hodin. Procházka na Ostaši je cca 1,5 km dlouhá. V cíli je i občerstvení, přesto si s sebou vezměte vše potřebné 

na přežití v přírodě  Svačinku, pití a něco na posilněnou. Výlet je vhodný i pro starší osoby. 

Vracet se budeme navečer.  

 

V případě opravdu nevlídného počasí výlet přesuneme na jiný termín. Žádáme tedy zájemce, aby se v tomto případě 

informovali na čísle 601 339 859, zda se výlet koná. A to nejdéle v sobotu 8. 10. 2016 do 17.00 hodin. 

 

Zdroj: http://adrspach.cz  

 

Soutěž zpravodajů Rychnovska 
 

 
 

Soutěž zpravodajů se pomalu chýlí ke konci. Potulné 

výstavy již končí a na internetovém portále hlavního 

partnera ORLICKÝ.net probíhá hlasování.  

 

Hlasování končí 28. 10. 2016, takže stále ještě můžete 

podpořit Mokerský zpravodaj! Z každého počítače je 

možné poslat pouze jeden hlas.  

 

O hlasování je obrovský zájem, jen ke dni uzávěrky 

našeho zpravodaje stránky kliklo víc než 4 tisíce 

návštěvníků, kteří zatím zaslali cca 1000 hlasů. 

 

Hlasování: 

http://www.orlicky.net 
 

 

 

Obce a města soutěžící o přízeň čtenářů: 

1. Albrechtice nad Orlicí 

2. Bačetín 

3. Bílý Újezd 

4. Bohdašín 

5. Bolehošť 

6. Borohrádek 
7. Bystré 

8. Častolovice 

9. Čermná nad Orlicí 

10. České Meziříčí 

11. Deštné v Orlických horách 

12. Dobruška 
13. Dobřany 

14. Doudleby nad Orlicí 

15. Hřibiny-Ledská 

16. Kostelec nad Orlicí 
17. Kvasiny 

18. Ledce 

19. Liberk 

20. Lípa nad Orlicí 

21. Mokré 

22. Očelice 

23. Ohnišov 

24. Olešnice v Orlických 

horách 

25. Opočno 
26. Podbřezí 

27. Pohoří 

28. Přepychy 

29. Rokytnice v Orlických 

horách 

30. Rychnov nad Kněžnou 
31. Sedloňov 

32. Semechnice 

33. Skuhrov nad Bělou 

34. Slatina nad Zdobnicí 

35. Solnice  
36. Synkov-Slemeno 

37. Trnov 

38. Týniště nad Orlicí 
39. Val 

40. Vamberk 
41. Záměl 

42. Žďár nad Orlicí 

 

Mokerákům děkujeme za podporu Mokerského zpravodaje! 

http://adrspach.cz/
http://www.orlicky.net/
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PEL-MEL – Zajímavosti, pozvánky, soutěže, rozhovory 
 

Iva Francová a její šperky 

   
 

V loňském roce jsme měli v Čajovně u bludičky prodejní výstavu nádherných šperků z hmoty Fimo, které vyrábí Iva 

Francová z Mokrého. Výrobu šperků zdokonalila tak, že je dnes prodává na řemeslných trzích. Naposledy jsme ji mohli vidět 

na opočenské porcinkuli, kde její šperky vzbudily takový zájem, že někteří kupující se k jejímu stánku vraceli druhý i třetí 

den.  

 

Výroba šperků z Fima je velmi náročná, skládá se z drobounkých komponentů, důležité je i sladění barev a v neposlední řadě 

velká fantazie a kreativita. To se určitě Ivě podařilo a každý její šperk je úžasný originál.  

 

Pokud chcete mít svůj originální šperk také, můžete si jej objednat přímo nebo si počkat na další řemeslný trh, kterým bude 

tradiční vánoční výstava řemesel v Opočně.  

 

Kroje nejsou zapomenutou historií 
Rozhovor připravený pro Čechoaustralan navazuje na článek ve zpravodaji č. 2/2016 

Do knihovny U Mokřinky jsme na jednu z našich čajoven pro seniory pozvali paní Evu Tatouškovou z Nového Města 

nad Metují, která se po roce 1990 začala s manželem věnovat šití lidových krojů a dobového oblečení.  

 

Jejich výroba je proslulá široko daleko a objednávají si je divadla, pěvecké soubory, skupiny vojenské historie či zájmové 

skupiny, které propagují lidové kroje při svých činnostech. Kroje putují také do zahraničí, nejdál je můžeme potkat 

např. v dalekém Japonsku. Ale kroje jsou oblíbené i jednotlivců. Lidé si je dnes objednávají nejen z nostalgie, ale také 

pro uchování pro budoucí generace. V podstatě by se dalo říct, že kroje právě zažívají velký návrat, lidé se s nimi vrací 

do dětství a do období života svých předků, a jsou velmi oblíbené. 

 

Nově ušité kroje oblékají např.  folklorní soubory Barunka (Česká Skalice), Padoláček (Hronov), Červánek (Hradec Králové), 

Doubek (Hradec Králové), Karmazin (Pardubice), Jizera (Liberec), Jitro (Hradec Králové), Ondráš (Brno), Prácheňský 

soubor, Národopisný soubor Kohoutek (Chrudim), taneční soubor Dvorana (Praha) a pro další pěvecké a taneční soubory. 

Některé modely šili pro skanzen Krňovice, muzeum v Jaroměři, Poličce a Podřipské muzeum. Repliky krojů jsou také 

v Muzeu Pstražna Polsko. Účastní se i velmi oblíbené akce Oživlé postavy v Ratibořicích u České Skalice. Dobové oděvy šijí 

pro zámek Ratibořice nebo divadlo v Litomyšli.  

 

Jako ukázku paní Eva přivezla kroje z Uherského Ostrohu, chodský svatební a blaťácký dívčí.  

Stáří kroje z Uherského Ostrohu je odhadem cca 80 let, má vrapované rukávy, zástěra je brokátová. Nosí se k němu svatební 

čepec s pentlemi. Chodský svatební je zdoben brokátovou zástěrou s vetkávaným vzorem, sukně je červená vlněná zdobená 
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stuhou, k němu patří černý vyšívaný šátek na hlavu. Stáří se odhaduje na cca 80 let. Kroj blaťácký dívčí se skládá z vlněné 

sukně, zástěry vyšívaná korálky, šněrovačky se šněrováním vzadu. Ke kroji patří vzácná plena na hlavu, také s bohatou 

korálkovou výšivkou. Stáří kroje se odhaduje na cca 100-120 let. 

 

 
Zleva kroj Uherský Ostroh, prostřední kroj chodský svatební, vpravo kroj blaťácký dívčí 

 

Kroje jsou velmi pracné, ale výsledek rozhodně stojí za tu námahu. Výšivky se navíc ještě zdobí flitry, korálky a ozdobnými 

knoflíky. Některé jsou složitě batikované, zdobené různými druhy krajek, rukávy halenek a sukně upravovány vrapováním - 

plisováním a nakonec pořádně naškrobené a pečlivě nažehlené, aby vše drželo tvar. Jedním slovem nádhera! 

 

Krojovaná čajovna měla velký úspěch a otázky nebraly konce.  

 

Čím jste se vyučila? 

Vyučila jsem se oboru dámská krejčová v Červeném Kostelci se zaměřením na zakázkovou výrobu dámských oděvů. 

 

Kdo Vás nasměroval ke krojům? 

Po sametové revoluci jsem chvíli učila šití na učilišti v Novém Městě nad Metují. Tam jednou přišla dáma v černém a se 

slovy, že by něco potřebovala, mě požádala o ušití šněrovaček, sukní a zástěr pro akci Oživlé postavy v Ratibořicích, které 

tehdy pořádala. Byla to paní Řeháková, která se stala mou kamarádkou a rádkyní. Je to úžasná žena, já se mořila třeba se 

střihem dva dny, ona přišla, něco ustřihla, udělala uzel a bylo to. Ale já jsem chtěla, aby kroje byly opravdu takové, jak by  

měly být, začala jsem shánět vše, co se sehnat o krojích dalo. Dá se říci, že v současné době mám zmapované celé Čechy - 

tedy bez Moravy. Tam je krojových švadlen dostatek. 

 

Co se Vám na krojích a folkloru líbí 

Co se mě na krojích a folkloru líbí? Úplně všechno. Je v nich sounáležitost lidí, kteří měli stejná trápení i radost, láska k zemi 

a rodné hroudě. A právě tu svou lásku ukázali v krojích, písničkách... 

 

Co vše šijete? 

Šiju celé kroje, součásti k nim a také dobové oděvy a historické uniformy. Když je čas, tak občas i svatební šaty. 
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Jaké ceny jste dostala? 

Před několika lety jsem dostala od hejtmana Královéhradeckého kraje ocenění Zlatý kolovrat. Zároveň jsem byla pozvána 

do Sdružení lidových řemeslníků a výrobců. To je sdružení lidí, kteří dělají "opravdové řemeslo" 

 

Kde jste např. byla na besedách? 

Čas od času pořádáme i besedy i s ukázkami starých originálních krojů, které sbírám. Např. Nové Město nad Metují 

v knihovně a penzionu Oáza, v základní škole Malecí, Police nad Metují, v České Skalici v knihovně a Vile Čerych 

u příležitosti Domácích muzeí. A také jsem ráda přijala pozvání i do knihovny U Mokřinky. 

 

Jaký je Váš zamilovaný kroj? 

Můj zamilovaný kroj? To jsou asi všechny, snažím se vždycky sehnat alespoň malou informaci o tom, kdo je nosil nebo šil... 

Ale moc ráda mám - tedy kromě našeho regionu, kroje z jižních Čech. 

 

Kolik krojů máte (myslím originály)? 

Krojů kompletních mám asi 15 - některé stejné a ještě nějaké krojové součásti. Kyjovských fěrtůšků (zástěrek) mám kolem 

20 kusů. Některé jsou vyšité krásně, na některých je vidět, že vyšívačka moc zručná nebyla. Ale právě to se mi na nich líbí. 

Mám ve své sbírce i kroje, které jsou poválečné. Z nedostatku materiálu byly vyšity na velmi hrubém lnu a je to neskutečně 

krásná práce. 

 

Kolik krojů jste již cca ušila? 

Počet ušitých krojů opravdu nevím, ale nějaká stovka to bude. Vždyť je šiju asi 20 let. 

 

Kde sháníte materiály (historické vzory, vzorníky, krajky, látky atd.)? 

Vzory na vyšívání využívám z literatury, ze starých krojů, z vyprávění pamětnic, v některých souborech krojů jsou využity 

návrhy od etnografa. Látka a ostatní materiál - to je kapitola sama pro sebe. Textilní průmysl téměř zanikl, jsou tu pouze dva 

výrobci bavlněného kanafasu, na krojové sukno naštěstí výrobce je, ale ceny jsou závratné. Len se u nás již ani neseje, sháním 

ho v Polsku. Některé tehdy používané materiály ovšem nelze sehnat vůbec nikde, musím tedy volit kompromis. Jsem velmi 

vděčná i za to, pokud mi nějaká dobrá duše věnuje kousek krajky, kanafasu apod. 

 

Pořádáte výstavy? 

Pořádáme i výstavy originálních krojů, např. na zámku Nové Město nad Metují, Lázně Bělohrad, Častolovice, zámek 

Doudleby nad Orlicí, Červený Kostelec, Úpice, knihovna Rychnov nad Kněžnou, výstaviště Olomouc, zámek Náchod. 

 

Připravujete nyní nějakou výstavu krojů a při jaké příležitosti? 

Do skanzenu Pstražna v Polsku nyní půjčujeme asi tři kroje. Na příští rok bych ráda oslovila zámek v Ratibořicích 

a navrhnout jim výstavu krojů na mandlu. Právě zde by se výstava opravdu hodila. Tak uvidíme, zda to vyjde. 

 

Jak se kroje uchovávají, aby se nezničily? 

Na každý kroj mám krabici s popisem, proložené hedvábným papírem a sáčky s levandulí proti molům. Jenou za rok vše 

snesu, přeberu, vyperu co je potřeba, naškrobím a žehlím. 

 

Popište některé práce na krojích (vrapování, plisování, batikování - co to je, jak se to dělá)? 

Některé kroje jsou zhotoveny starými technikami - např. batikování. To je hlavně na kyjovských fěrtůškách. Tam se všívaly 

do látky zrnička rýže, aby vzor byl co nejmenší, pak se látka obarvila v indigu, což je tmavě modré barvivo z ciziny. Tam kde  

byla rýže zašitá, tam se barva nedostala a místo zůstalo bílé. Vrapování je vlastně plisování - skládání látky do drobných 

záhybků. Látka se rozprostřela na stůl, k němu se postavily dvě ženy a obě najednou skládaly prsty látku do drobných, 

stejnoměrných záhybků, které ještě pošily nitěmi, aby držely při sobě. Krajky se také paličkovaly, nejznámější krajky jsou 

z Vamberka, nebo se také síťovalo - je to vlastně technika, kterou používají od nepaměti rybáři na svých sítích - pomocí 

síťovací jehly se vážou oka. Ke krojům samozřejmě drobná a ze slabé příze. 

 

Při jakých příležitostech se kroje využívají a na čem nyní pracujete? 

V současné době je bum různých lidových slavností, jako jsou třeba dožínky nebo různé řemeslné trhy a poutě. V letošním 

roce jsme šili historické vojenské uniformy a mantly u příležitosti výročí prusko-rakouské války roku 1866. K těmto akcím 

patří také šití historických vojenských uniforem italských legionářů, barokní vojenské kabátce, uniformy pro první světovou 

válku, napoleonskou uniformu, kukly pro šermíře. Nyní pracuju na kostýmu Jana Černčického z Kácova, zakladatele Nového 

Města nad Metují pro naše novoměstské muzeum. 

  

Lidové kroje, dobové oblečení a další výrobky z kanafasu Evy Tatouškové je možné vidět na stránkách http www.kroje-

eva.eu. 

 

Dagmar Honsnejmanová 

Zdroj: http://www.kroje-eva.eu  

 

 

http://www.kroje-eva.eu/
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Vykrajovačky a formičky z Pohoří 
Knihovna U Mokřinky již několik let spolupracuje s firmou 

České formičky Pohoří, kterou založili manželé Hana 

a Lubomír Jánští v roce 1992.  

 

V knihovně využíváme především vykrajovátka 

na keramiku, perníčky a k dalším výtvarným činnostem. 

Za jejich podporu velmi děkujeme. 

 

V současné době firma vyrábí a nabízí spoustu vykrajovátek 

na cukroví, perníčky, formičky nejrůznějších tvarů, 

bábovičky, dortové formy, sáčky na zdobení, zdobící špičky, 

tvořítka na mandlové těsto, patchworky, potravinářské barvy, 

cukrová zdobení, nože a jiné šikovné věcičky do kuchyně. 

Začínali s deseti formičkami a dnes jich mají víc než 1300. 

 

Stále musí vymýšlet nové druhy vykrajovaček a formiček, 

protože stálé zákaznice se každoročně ptají po novinkách.  

 

U Jánských prostě koupíte vše na tvoření, nechybí 

nejrůznější potravinářské barvy, modelovací hmoty, 

formičky na čokoládu, košíčky různých velikostí, škrabky, 

cukrářské sáčky, kráječe, mašlovačky, tvořítka na taštičky. 

Na pultu nechybí plastová vykrajovátka – květiny, motýli, 

lístky, sněhové vločky, macešky apod. Vytvoří krásný plastický vzor a dobře se s nimi pracuje. 

 

Nejvíce se však prodávají minivykrajovátka a klasické tvary – srdíčka, kytičky, rohlíčky. Na prodej mají celé sady a jdou 

na odbyt především o Vánocích a Velikonocích. 

 

Stálých zákazníků mají mnoho. Na svých stránkách provozují e-shop, a když na ně člověk zavítá, opravdu neví, co si má 

vybrat. Je až neskutečné kolik druhů formiček a vykrajovaček se vyrábí, kolik pomůcek na pečení a do kuchyně. Nechybí tu 

ani dekorační zboží i kuchařky. Jak jinak než s recepty na pečení.   

 

Vykrajovátka a formičky neshánějí jen Češi, u Jánských nakupují Holanďané, Švýcaři, Švédi a Poláci.  

 

Manželé Jánští jsou spolu víc než třicet let a jsou spolu každý den od rána do večera a od večera do rána. Stále jim to klape 

a v práci se skvěle doplňují. Neustále vymýšlí nová vykrajovátka a formičky, rozšiřují sortiment cukrářského i kuchyňského 

zboží Dalo by se říct, že splní téměř každé přání svých zákazníků.   

 

Z Mokrého do Pohoří je to jen kousek, a tak není problém se do malého domku vypravit osobně. Pro cukrářku je jejich 

obchůdek doslova ráj.  

 

Kontakty na firmu: Lubomír Jánský, Pohoří 91, 518 01 Dobruška, tel./fax: 494 623 880, www.ceske-formicky.cz  

E-mail1: ceskeformicky@seznam.cz E-mail2: hanj@centrum.cz 

 

Nabídka kalendáře pro malé školáky 
V knihovně U Mokřinky si můžete objednat kalendář pro malé děti 

a školáky na rok 2017 s omalovánkou. Jeho cena je 40 Kč.  

 

Svačiny pro školáky 
Školní rok 2016/2017 je v plném proudu. Přináším pár receptů 

na jednoduché a chutné svačiny pro školáky.  

 

Šunková pomazánka 
100 g šunky, 3 žervé, 1-2 sladkokyselé okurky a 1 vajíčko natvrdo. 

Šunku, okurky a vajíčko nastrouháme najemno (nebo umeleme), přidáme 

žervé a umícháme. Podle chuti osolíme. Zdobíme bylinkami.  

 

Pomazánka z vajec a salámu 

2 vejce, 100 g salámu, 100 g másla, 1lžíce hořčice, okurka. 

Natvrdo uvařená vejce a salám umeleme na masovém strojku, přidáme 

hořčici a ještě chvíli třeme. Pomazánku mažeme na plátky žemlí 

a zdobíme kyselou okurkou, nakrájenou na kolečka.  

 

http://www.ceske-formicky.cz/
mailto:ceskeformicky@seznam.cz
mailto:hanj@centrum.cz
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Pomazánka z lučiny 
2 sýry Lučina, 2 jablka, 1 mrkev, 3 lžíce moučkového cukru. 

Lučinu utřeme s cukrem, přidáme jemně strouhaná oloupaná jablka a mrkev. Mažeme na bílé pečivo. 

 

Žervé pomazánka s mrkví 

2 sýry žervé, 50 g másla, mléko (podle potřeby), sůl, 150 g strouhané mrkve, citronová šťáva. 

Žervé rozmačkáme vidličkou, zředíme mlékem, přidáme nastrouhanou mrkev, osolíme, přidáme podle chuti citronovou šťávu 

a dobře vyšleháme. 

 

Zdraví  
 

Zázračný grapefruit 
Oblíbený citrus má nejen chutnou a zdravou dužinu, ale i jeho pecičky jsou plné překvapivě léčivých látek. Extrakt 

z grapefruitových jadérek je jedno z nejsilnějších přírodních antibiotik. Dezinfikuje a zabraňuje množení téměř 800 kmenů 

bakterií i virů, stovce plísní a parazitů.  

 

Účinné látky grapefruitových jadérek objevil v roce 1980 specialista na výzkum přírodních léčebných prostředků, lékař 

a fyzik dr. Jacob Harich. Zjistil, že jadérka grapefruitu (Citrus paradisi) nesou nejen vysoký obsah bioflavonoidů (vitaminu       

P - jednoho z nejúčinnějších antioxidantů), ale mají i silné antibiotické účinky. Antioxidační účinky výtažků z grapefruitových 

jadérek jsou podle odborníků dvacetkrát silnější než účinky vitaminu C, a dokonce padesátkrát než u vitaminu E.  

 

Pro krásné a zdravé zuby  
Kdo chce mít zdravé zuby, musí se o ně starat. To je známá věc. I zde vám může grapefruit výrazně pomoci. Jednou 

z nejúčinnějších zbraní v boji proti nebezpečným bakteriím v ústech je výtažek z grapefruitových jadérek. Několika kapkami 

na zubním kartáčku docílíte šetrného a přitom důkladného odstranění zubního kamene z povrchu zubů, aniž by došlo 

k poškození skloviny. Tento přírodní prostředek zničí choroboplodné zárodky nejen v ústní dutině, ale i na zubním kartáčku.  

 

Pro krásné a zdravé nehty  
Houbová infekce nehtu (onychomykóza) je nepříjemné plísňové onemocnění a tvoří téměř polovinu všech problémů s nehty. 

Nejčastěji ji můžete chytit ve veřejném bazénu, sauně, atd. Infekce napadá nejprve kůži dolních končetin, zejména meziprstí 

u malíčků. Pokud není včas vyléčena, šíří se na nehet. Nezbytnou součástí léčby je pravidelné mytí, důkladné osušení 

a následné ošetření nohou preventivními přípravky. Vhodným prostředkem je také výtažek z grapefruitových jadérek, který 

má antimykotické účinky. Pokud máte problémy s nadměrným pocením nohou, pomůže vám i lázeň z vlažné vody 

a grapefruitové šťávy. Je dezinfekční a navíc pomůže změkčit zrohovatělou kůži a léčí kuří oka.  

 

Zdroj: http://www.dama.cz, autor: MF 

 

Tajemství léčivých účinků afrikánů 
Aksamitník neboli afrikán bývá na zahrádkách oblíbený, protože jeho charakteristická vůně odpuzuje hmyz - mšice, molice, 

háďátka a jiné. Škůdce sice úplně nezničí, ale aspoň zredukuje, a to se také rozhodně počítá… Je to ale i léčivá bylina a navíc 

jedlá!  Aksamitník má nasládlou chuť, obdobnou jako anýz.  Jeho kořeny zlepšují půdu - jsou zdrojem humusu. Je to 

keříčková jednoletá nenáročná rostlina, která kvete celé léto až do prvních mrazíků. 

 

Harmonizuje tělo i mysl 
Aksamitník má nasládlou chuť, obdobnou jako anýz, listy 

i květy můžeme přidávat do omáček, polévek, zeleninových 

i ovocných salátů, na různá masa, brambory nebo na ovonění 

cukru. 

Z květů si lze připravit čaj proti bolestem břicha nebo 

průjmům. Dříve se tento nálev doporučoval po bujarých 

oslavách, aby se tělo dostalo rychleji do pohody. Právě jeho 

tišící účinky na žaludek a nervový systém pomáhají 

organismu vyrovnat se s přemírou pití nebo jídla. 

Některé druhy mexických aksamitníků mají v silnějších 

koncentracích až psychedelické účinky, slouží i jako náhrada 

tabáku. 

 

Snižuje bolestivost kloubů 

Velmi dobře působí olej nebo koupel z této bylinky při revmatických onemocněních. Koupel se připravuje klasickým 

způsobem, květy necháme namočené ve studené vodě přes noc, druhý den je přivedeme k varu a po vychladnutí scedíme. 

Odvar vlijeme do koupele a v lázni vydržíme nejméně čtvrt hodiny. Olej se může používat jak na masáže těla, tak pro 

ochucení pokrmů. Na jeden díl květů přidáme tři díly rostlinného oleje a necháme tři týdny macerovat, potom scedíme 

a používáme podle potřeby. 

http://www.dama.cz/
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Udělejte si víno pro lepší zrak 

Aksamitník obsahuje poměrně velké množství luteinu, který se v lékařství používá na ochranu zraku, zejména sítnice, 

proti škodlivým volným radikálům. 

Stojí za to vyzkoušet aksamitníkové víno: dvě velké hrsti květů dáme do litru vína s pravým vanilkovým luskem a dvěma 

malými kousky zázvoru. Vše necháme macerovat dva až tři týdny na tmavém, chladném místě. Pak přecedíme, přidáme 2 dcl 

tequilly a med dle chuti. Uchováváme v chladu, pijeme půl deci denně. 

 

Dezinfikuje místnost 

Aromaterapie využívá silic aksamitníku např. v esenciálních olejích rozptýlených ve vzduchu, ale sušené květiny můžeme 

i prostě spalovat. Mají antivirotické a antibakteriální účinky, snižují možnost nákazy v místnostech, kde jsou lidé např. 

s virózou. Dříve se používal odvar aksamitníku v kombinaci s olejem proti vším. Aksamitník obsahuje i karotenoidy, 

žlutočervená barviva, a využívá se v potravinářství. Přípravky z něj se dávají do jídla slepicím, aby měly sytější a stabilnější 

žloutky. 

 

Pleťová voda pro všechny typy pleti 

Z čerstvých květů se dá připravit pleťová voda pro všechny typy pleti, jež má velmi dobré čistící vlastnosti. Jednoduše se 

vezmou dvě vrchovaté polévkové lžíce čerstvých květů (nebo jedna polévková lžíce sušených květních lístků) a vhodí se 

do čtvrt litru vroucí vody, ale už se nevaří. Nechá se vystydnout, scedí se a voda se uchovává v lednici. Voda je i jemně 

a příjemně parfémovaná. 

 

Zdroj: https://www.novinky.cz, autorka Zdena Nováčková  

 

Ještě nějaké ty babské rady… 
 

10 rad, jak čelit chřipce, na které by přísahala i vaše babička 
Chřipka je závažné virové onemocnění, které jednou za čas potrápí každého z nás. Mnohdy si ji pleteme 

s nachlazením, které obvykle doprovází rýma, škrábání v krku, kašel a zvýšená teplota. 

 

Chřipka ale postihuje zejména dýchací cesty a projevuje se hlavně horečkou, únavou a bolestmi hlavy, svalů a kloubů. 

Může se přidružit kýchání, extrémní pocit zimy, bolest hrdla a suchý kašel.  

 

Pokud se chcete vyvarovat komplikací spojených s chřipkou (nejčastěji je to zápal plic, zánět průdušek nebo zánět dutin), 

stačí se řídit osvědčenými radami, které znaly už naše babičky a prababičky: 

 

1.  Ležet, ležet, ležet a potit se 
Chřipku je opravdu třeba vyležet. Žádné pobíhání, vysedávání u televize nebo nedej bože, chození do práce, kde virem navíc 

nakazíte i další lidi. Odpočívejte a snažte se co nejvíc spát. Ostatně vysoká horečka vás obvykle upoutá na lůžko a hned tak 

vás z něj nepustí. 

 

2. Hodně pijte 
Protože se potíte, je třeba doplňovat ztracené tekutiny. Zapomeňte na kávu a na rady, že není nad panáka slivovice hned 

po ránu. Ideální je čaj s citronem a s medem, horká citronovka, zázvorový čaj s citronem, cibulový odvar s medem, čerstvě 

vymačkaná pomerančová nebo mandarinková šťáva a také lehce slaná minerálka, která doplní vypocené látky. Výborná je 

také šťáva z grapefruitu, která navíc sráží teplotu. Doporučuje se také čaj z majoránky a samozřejmě klasika - odvar 

z jitrocele, z lipového květu, z podbělu nebo z hluchavky.  

 

3. Česnek dokáže doslova zázraky 
Pokud ho dobře snášíte a nenadýmá vás, polkněte po ránu nalačno jeden stroužek. Toto aromatické koření funguje jako 

přírodní antibiotikum a dezinfekce. Chřipkový virus hubí také anýz a badyán. Žvýkání anýzu a badyánu vám navíc zaručí 

voňavý dech.  

 

4. Pokud máte ucpané dutiny, pomůže domácí inhalace 
Do kastrolu nebo menšího lavoru nalijte horkou vodu, do které vhodíte aromatické bylinky nebo nalijete pár kapek Alpy, 

a vdechujte směs omamných pár. Aby teplo neunikalo, vytvořte si kolem sebe bariéru, rozprostřete kolem hlavy velkou 

osušku nebo deštník. 

 

5. Vysokou horečku srazí ručník namočený do studené vody 
Pořádně ho vyždímejte a přiložte na rozpálená chodidla. Jako zábal vám poslouží také ponožky namočené do octové vody; 

účinný je rovněž tvaroh zabalený do tenké utěrky.  

 

6. Vysíleným průduškám prospěje teplý olejový zábal 
A pokud vás začne bolet v krku, přiložte na něj na noc tenké plátky slaniny a převažte šátkem. Slanina přes noc vytáhne 

veškerou „horkost“. 

https://www.novinky.cz/
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7. Nepřekonatelná šalvěj 
Tato bylinka má dezinfekční účinky a skvěle působí na oslabené sliznice a záněty dutin. Lžíci sušené šalvěje zalijte 2 dcl 

horké vody, přidejte 2 stroužky česneku a 4 hřebíčky. Nechte 15 minut louhovat a pak slijte. Bolesti v krku se zbavíte 

kloktáním odvaru z šalvěje.  
 

8. Osvědčilo se také kloktání 
Může to být roztok slané vody, ale také vlažný odvar, připravený z šalvěje, máty nebo myrty. Doporučuje se také sklenice 

vody s třemi kapkami eukalyptu, jednou kapkou tea tree oleje a dvěma kapkami santalového oleje. 

 

9. Priessnitzův zábal - léty ověřená tradice na horečku   
Nejprve na kůži přiložte látku namočenou ve studené vodě. Měla by dobře přilnout, aby nikde nevznikly vzduchové bublinky. 

Místo poté zabalte nepromokavou látkou, např. igelitem, a nakonec ošetřovanou část obalte suchou látkou. Obklad by se měl 

po 2 – 3 hodinách sejmout. Mezi jednotlivými aplikacemi je vhodné dodržovat přestávku 3 – 4 hodiny. 

 

10. Léčivá slepičí polévka 
Tohle je skutečný všelék a na chřipku opravdu zabírá. Výjimečně ale nestůjte o sporáku vy, poproste někoho z rodiny, ať vám 

tento zázračný vývar uvaří. A jak ji správně připravit? Slepici důkladně očistěte a naporcujte. Jednotlivé kousky vložte 

do hrnce se studenou vodou a na mírném plamenu táhněte vývar až k bodu varu. Jakmile se na povrchu polévky začne srážet 

bílkovina, odstraňte ji a přidejte 1 mrkev, 1 petržel a ¼ bulvy celeru, dále vložte bobkový list, několik kuliček pepře a nového 

koření a osolte. Nechte vývar probublávat v nezakrytém hrnci – trvá to přibližně 3 hodiny (záleží na stáří slepice). Když maso 

změkne, vývar zceďte a do čistého vývaru vložte nakrájenou mrkev a maso. Ozdobte jarní cibulkou. Nakonec do hrnce dejte 

zvlášť uvařené nudle. Američtí vědci před časem potvrdili, že tato polévka má skutečně protizánětlivé účinky a účinně 

uvolňuje dutiny. Slepičí polévka obsahuje mnoho ingrediencí s příznivým léčebným působením. Blahodárné účinky má 

podle nich zjevně kombinace vitaminů, slepičího tuku a tepla. Mimochodem, slepičí polévku popisovali jako lék už naši 

předkové ve 12. století, kteří čerpali z informací antických řeckých lékařů. 

 

Zdroj: https://www.zena.cz, autorka Tereza Lindauerová  
 

Všechny rady ve zpravodajích jsou bez záruky, berte je s rezervou!  

Každý je strůjcem svého štěstí a svého zdraví! 

Při využívání léčivých účinků rostlin a dalších potravin se vždy nejdříve poraďte 

se svým lékařem!!! 
 

Ohlasy z webových stránek 

 
 

Nejčerstvější ohlasy na webových stránkách kroniky 

Dobrý den - děkuji za článek z Akronu na Vašich stránkách. Ale co mi udělalo den krásnější - prohlédla jsem si, zatím jen 

částečně - ty vaše stránky. Úúúúúžasné, smekám, klaním se a padám na kolena. To by se mi to hledalo, kdyby to bylo u všech 

obcí. To nemá nikdo představu, co to dalo práce a jak přínosné to je. Díky.  

Alena Vrbová 
 

Tedy paní kronikářko a Vy všichni ostatní skrývající se v Dáše H.,  

to zírám (a to i Vám na fotkách přímo do očí)! Myslela jsem, že po novinách se jen jedním očkem podívám na Vaše 

4 webovky a podívejte se, kolik je hodin? Úžasné! Po všech stránkách. Co všechno Vy stihnete, jaká krásná témata tam máte, 

jak Vám to píše (to by se Čapek radoval, že nejsou všichni současní novináři tak povrchní, jak to někdy vypadá, že umějí psát 

tak, že se to čte samo atd.). Navíc: Kdybych nebyla ráda tam, kde jsem, chtělo by se mi žít v Mokrém. Ve Vašem podání je to 

nejlepší místo k životu na světě, aspoň podle mého gusta. Moc Vám za tyto zážitky děkuji.  

A smekám před Vámi.  

Mgr. Luďa Razimová-Kučerová, redaktorka a novinářka, Praha 

 

Děkujeme všem návštěvníkům webových stránek kroniky za přízeň i další podněty k objevování historických událostí 

v naší obci. Dagmar Honsnejmanová, kronikářka 

https://www.zena.cz/
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Slovo šéfredaktorky na závěr 
 

Plánované nečekané setkání 
Psaní zpravodaje není zrovna jednoduché, trvá několik týdnů, než dostane konečnou podobu. Závěrečnému slovu však musí 

předcházet nějaký nápad, podnět či zážitek, který někdy prostě ne a ne přijít. U tohoto čísla jsem dost dlouho nevěděla, co 

do závěrečného slova napsat. Nakonec to však bylo velmi jednoduché. Rozhodlo tak trochu plánované i nečekané setkání 

s člověkem, kterého v našem kraji zná snad každý. Osobní setkání s Miloněm Čepelkou, který je známým českým básníkem, 

prozaikem, textařem, hercem, scénáristou, moderátorem a cimrmanologem. Autorem řady televizních a rozhlasových her, 

pohádek, písňových textů, zábavných a literárních pořadů, povídek, novel a několika básnických sbírek. A pravděpodobně, 

tedy spíš víc než jistě, toho je mnohem víc.  

Miloň Čepelka se narodil 23. 9. 1936 v obci Pohoří 

u Opočna. A právě v tento den, v den jeho 

osmdesátých narozenin, se v Opočně, v Mariánském 

kostelíku, konal křest knihy Nedělňátko aneb 

s Cimrmanem v zádech, kterou napsal společně 

s novinářem a spisovatelem Alešem Palánem. Kniha 

rozhovorů je založena „jen“ na naslouchání, 

otevřenosti a vzájemném respektu obou autorů. Jejich 

společná beseda byla, pro zcela zaplněný Mariánský 

kostelík, velkým zážitkem, který byl umocněn 

humorem Miloně Čepelky, pro něj tak vlastním.  

Pro mne to bylo setkání první a doufám, že ne 

poslední. Když paní starostka Opočna Šárka 

Škrabalová předala Miloni Čepelkovi Čestné 

občanství, potlesk nebral konce. Samozřejmě jsem 

knihu zakoupila i do naší knihovny a vystála si 

dlouhou řadu na podpisy.  

 

Velmi ráda jsem přijala nabídku na večerní posezení 

s oběma autory, s manželkou Miloně Čepelky Hanou 

a také s hudebním skladatelem Lubošem Slukou 

a jeho manželkou Hanou.   

 

Byl to velmi příjemný večer povídání a vzpomínání 

na doby dávno minulé. Sice nejsem Opočeňák, ale 

Opočno není tak vzdálené, není tak velké a tak mi 

mnohý z příběhů nebyl cizí.  
 

Touto cestou bych Miloni Čepelkovi ještě jednou popřála všechno nejlepší k jeho narozeninám. Má můj neskonalý obdiv. 

Jeho činorodost je neskutečná, jeho humor nenapodobitelný a jeho úsměv nakažlivý.  Vyzařuje z něj taková pohoda, srdečno, 

že se člověk vedle něj cítí lehounce a spokojeně.    
 

Dagmar Honsnejmanová, také knihovnice a kronikářka a členka Syndikátu novinářů ČR 

 

Jedna otázka a jedna odpověď z knihy Nedělňátko aneb s Cimrmanem v zádech 

Co říkáte tomu, že se v anketě o největšího Čecha stal Cimrman vítězem? 

To mě těší. Někdy to vypadá, že kdyby se na nás podívali naši buditelé z 19. století, řekli by si: „Safra, koho jsme to vlastně 

budili? A proč?“ Ale tenhle národ je pořád plný hravosti a rád se směje. Kdyby neměl zdravé jádro, tak se Cimrmanovi 

snad ani smát nemůže. 
 

Citát k zamyšlení … 
„Lidi jsou pitomci, na tom trvám, a dá se to jakž takž snést jen proto, že jejich pitomost má nespočet podob.“  Miloň Čepelka 
 

Zdroj: http://citaty.net  
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Petr Horálek - Pršení Perseid nad Kolonickým sedlem (popis v rozhovoru na str. 15) 
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